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A alatt most megmozdul a mag 
S a szjv alatt az örök gondolat,

Hogy itt e rögből egy darab vagyunk,
Rajta nőttünk és általa vagyunk..

Sz^Z titka, nedve még bennünk keringj 
Daloltunk, sírtunk -f rög leszünk megint,

Magyar mezőn egy múló kis halom,
De repültünk egy bátor dallamon,

Mit zengve hoz a márciusi szél 
És vele dobban szivünkben a vér,

A vér, amelyet érlelt annyi nyár, 
Kalászba szökkent magyar napsugár'.

Anyád porában most mozdul a vér 
S indul feléd az új magyar kenyér.

Izétekké válik benned majd a rög, 
Mely véred, hazád, sírod, börtönöd,

S benned dalolja örök dallamát 
Anyád a rög^ hogy ezföld hazád

„VESZTES CSAK AZ A NEMZET LEHET, AKI LEMONDOTT ÖNMAGÁRÓL” 
(Kossuth Lajos)
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Tájékoztató a képviselő-testület 
1999. február 23-i üléséről

fia. alábbi témák szerepeltek napirenden:

LZ Túra Nagyközség közvilágításának korszerűsítése.

Február 12-i soron kívüli ülésen a képviselő-testület már 
foglalkozott a közvilágítás korszerűsítésének lehetőségé
vel. végleges döntés azonban még nem született. Az 
energiaárak továbbra is emelkednek, éves szinten 7 mFt 
az energiaköltség.
Tóth István (Nagy-Tóth) elmondta, hogy az Agro Bank
nál 11.5 %-os hitelt lehet felvenni, ami mellé még 20 % 
saját tőkével kell hozzájárulni, ezt érdemes meggondol
nia a testületnek. Az előzetes felmerések szerint a beruhá
zás költsége 15 mFt. A Pénzügyi Bizottság ezt a változa
tot jónak ítélte meg, és javaslatot tett ezen összegnek a 
fejlesztési tartalék terhére történő elkülönítésére. Bankga
ranciaként jelzálogjog-szerződéssel le nem kötött ingat
lanfedezetet kell biztosítani, ami a számítások szerint 24 
mFt értékű ingatlanfedezetet jelent. Mivel nincs ÁFA 
visszaigénylési pozícióban az önkormányzat, ezért min
denképpen vállalkozásba kell kiadni. Tóth István polgár
mester az előteijesztés alapján a Philips Kft (Bp. Fehér
vári u. 84/a.) ajánlatát javasolta elfogadásra.
Ezt a képviselő-testület egyhangúlag megszavazta, cs 
12/1999. sz. határozatában megbízta a polgármestert a 
kivitelezővel, valamint a bankkal kötendő szerződés alá
írására.

2J Az 1999. évi költségvetés megvitatása, elfogadása.

Túra Nagy község Önkormányzatának 4/1999. sz. rendele
té az 1999. évi költségvetésről:
A képviselő-testület az Önkormányzat 1999. évi bevételei 
tervszámát 653.822.-eFt-ban állapítja meg, mely az alább 
felsorolt bevételi forrásokból tevődik össze:
Önkormányzat és intézményei:

- intézmények saját bevételei: 92.887.-eFt
- iparűzési adóból származó bevétel: 12.000.-eFt
- normatív állami hozzájárulás: 151.102.-eFt
- szja átengedett része: 131.667.-eFt
- tb. támogatás: 10.464.-eFt
- orvosi ügyelet működ, átvett pénze.: 1.300.-eFt
- közhasznú foglalk. támogatása: 4.320.-eFt
- gépjárműadó átengedett része: 10.500. -eFt
- gyermekjóléti szolgáltatásra a

társközségektől átvett pénzeszköz: 2.190.-eFt 
-szennyvízcsat, építéséhez hitel: 10.000.-eFt
- társközségektől átvett pénzeszköz

(hulladéklerakó): 126.620.-eFt
- céltámogatás (hulladéklerakó): 44.494.-eFt
- Általános Iskola és Szociális Otthonnak

adott intézményi finanszírozás: 29.832.-eFt
- hitelfelvét: 26.446.-eFt

Összesen: 653.822.-eFt

3./  Az önkormányzati képviselők és bizottságok tagja
inak tiszteletdíjáról cs természetbeni juttatásáról szóló 
1/1999. sz. rendelet módosítása.

Túra Nagyközség önkormányzatának 5/1999. sz. rende
leté, az önkormányzati képviselők és a bizottságok tagja
inak tisztcletdíjáról és természetbeni juttatásáról.

1. §. (1). Bizottsági elnökök: bruttó 25 eFt/ hó
Bizottságok képviselő tagjai: bruttó 15 eFt/hó 
Bizottságok nem képviselő-testületi tagjai: 
bruttó 5 eFt/hó tiszteletdíjban részesülnek.

(2) . Azon képviselők, akik több bizottságnak is tagjai, 
további egyszeri bruttó 2 eFt/hó tiszteletdíjban részesül
nek.

(3) . A tiszteletdíjakat negyedévi gyakorisággal a Pol
gármesteri Hivatal Pénzügyi Csoportja fizeti ki

2. §. Az önkormányzat, közigazgatási területén tömegköz
lekedési eszköz (autóbusz) igénybevételére jogosító utazá
si bérletet biztosít a képviselőknek, amely a képviselők vá
lasztása szerint pénzben is kifizethető.

3. §. Ezen összegeket a Képviselő-testület 1999. évi 
költségvetésében biztosítja.

(Kivonat a rendeletből)

4. / Szilárdhulladék-lcrakó építése.

Tóth István polgármester a hulladéklerakóval kapcsolat
ban tájékoztatta a képviselő-testületet. Folynak az egyez
tetések, a kivitelezőnek másfél hónapra van még szüksége 
a munkák befejezéséhez. Július körül indulna a kft üze
melése. A bejegyzés elindítása megtörtént.
Tájékoztatta továbbá a képviselőket arról, hogy Ausztri
ában olyan aprítógépet tekintettek meg. amivel a hulladék 
30 %-a komposztálható lenne. Aszódon volt a Környezet
védelmi Bizottságnak kihelyezett ülése, ahol kérdésként 
merült fel, hogy a korszerű hulladéklerakó üzemeltetését 
kívánják-e támogatni, mert az üzemeltetési költségeket 
nem lehet a lakosokra terhelni. A Bizottság biztosított a 
támogatásáról.

5. / A temető helyzetének megtárgyalása, új temető ki
alakítása.

Breczné Zsigmond Jolán műszaki csoportvezető ismer
tette az erre vonatkozó programot.
A Galgamenti Szövetkezettől 8 ha területet vásárolt meg 

az. önkormányzat, amiből 3,5 ha-t jelölt meg ebből új te
mető céljára. Ez a terület magában foglalja a parkolót is. 
Az ÁNTSZ-nél előzetes egyeztetés volt az új temető 
kialakítása ügyében. A ravatalozót mindenképpen fel kell 
építeni, két egységes ravatalozónak kell létesülni. A régi 
temető ravatalozójába kerülnének az elhunylak, a szer
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tartás pedig az új temető ravatalozójában történne. A 3,5 
ha területet be kell keríteni, ivóvíz és locsolóvíz a Neszur 
kútról megoldható lenne. Szükséges még elektromos ve
zeték. árnyékszék. A ravatalozó körül úmafalas megoldás 
is lehetséges, mely a térképen jelölve van. A kerítés drót- 
fonatos lenne. Az új temető a fentiekben felsorolt felté
telek megvalósítása mellett kb. 2.3 eFt összegbe kerülne. 
A program elindítása előtt előzetes egyeztetés szükséges a 
civil és nyugdíjas szervezetekkel.

AzÖnkorm. Képviselő-testület 13/1999. sz. határozata: 
Túra Nagyközség önkormányzati kepvisclő-tcstületc az új 
temető kialakításával kapcsolatos program elindítását és 
társadalmi vitára (fórumra) bocsátását elfogadja. A fó
rumra meg kell hívni: az egyházközség plébánosát, a 
nyugdíjas klub képviselőit, az Idősekért Alapítvány kura
tóriumának tagjait, a helyi temetkezési vállalkozókat, a 
helyi civil szervezeteket és pártokat, a Településfejlesztési 
Bizottságot. A képviselő-testület folyamatos tájékoztatást 
kér a programról az elkövetkezendő időszakban.

6. / Rendőrőrs személyi állománya részére szolgálati 
lakás biztosítása.

Tóth István polgármester: Községünkben a rendőrőrs 
létesítése hosszabb ideje folyamatban van. Az őrs épülete 
elkészült, de a személyi állomány feltöltése hátra van. 
melynek egyik akadálya a rendőrök lakásproblémája. Az 
elmúlt év decemberében kelt, a rendőrkapitányságokhoz 
megküldött levelünkre reagálva mind a Pest Megyei Ren
dőrfőkapitány. mind a Gödöllői Rendőrkapitány válaszá
ban arra utalt, hogy az őrs működésének feltétele, ha a 
községben szolgálati lakás, vagy lakások biztosításával az 
önkormányzat segítségei nyújtana a rendőrségnek. Laká
sok biztosításával rövid időn belül és tartósan megoldható 
lenne az üres státuszok feltöltése, ezáltal a rendőri jelenlét 
folyamatos biztosítása.
Tóth István (Nagy-Tóth) kérdést intézett a polgár
mesterhez a volt bölcsőde épületének e célra való felhasz
nálhatóságáról. Pásztor László pedig javaslatot telt arra, 
hogy a Sportkör épületében lehetne átmeneti megoldás 
ún. legényszállás biztosítására.
Tóth István polgármester szerint a volt bölcsödé épülete 
nem jó erre a célra, mert egy vizesblokk van. cs az Idős
korúak Szociális Otthona bővítésére szolgál majd a 
későbbiekben, valamint az Időskorúak Napközi Otthona is 
itt lenne. Az űn. átmeneti legényszállás nem megoldás, 
állandó albérletre, vagy szolgálati lakásra van szükség. 
Ezek után a témát elnapolták.

7. / Felszíni vízelvezetés, "Z" ütem benyújtása Terület
fejlesztési támogatásra, megy ei keretből,

Tóth István polgánnester: Felszíni vízelvezetés céljából 
Terület fejlesztési támogatásra a pályázati kiírás megjele
nése febniár végén várható. Az igénybe vehető támogatás 
és önerő mértéke ismeretlen. A pályázat benyújtás első 
határideje március-április hó. A "Z" ütemre vízjogi 
létesítési engedélyes tervdokumentáció áll rendelkezésre. 
A beruházás kiviteli költsége ÁFA-san kb. 18.OOO.-cFt. 

Az érintett utcák: Aradi vértanúk útja. Zsámboki út alatti 
áteresz. Akácos utca. Alsóerdősor.

Az Önkorm. Képviselő-testület 23/1999. sz. határozata:
Az Önkormányzati Képviselő-testület egyetért a felszíni 
vízelvezetés "ZM ütem Területfejlesztési támogatási 
pályázatra való benyújtásával (Megyei keretből). Felhatal
mazza a polgármestert, hogy a február végén megjelenő 
pályázati kiírásnak megfelelően készitsc elő a pályázati 
dokumentációt. Az Önkormányzat Képviselő-testülete 
költségvetési rendeletéiben az ütemezés szerint biztosítja 
a kb. 18 mFt kiviteli költséghez szükséges önerőt a fej
lesztési tartalék terhére.

Napirenden kívül szerepelt még:

Vadász György jegyző tájékoztatásul elmondta, hogy az. 
Általános Iskola igazgatói álláshelyére kiírt pályázat meg
hirdetése megtörtént. A pályázatra a jelentkezéseket ápri
lis 22-ig lehet benyújtani.

Tóth István (Nagy-Tóth) két dolgot ismertetett a testü
lettel: Az egyik, hogy a Galgamenti Szövetkezet a hóel
takarításra 558 eFt-ot fordított ezen a télen. A másik, 
hogy’ 1993. novemberétől finanszírozzák a Polgármesteri 
Hivatallal közösen az Őrző-Védő Szolgálatot, amely 
részben ellátja a mezőőri szolgálatot is. 50 %-át a Terme
lőszövetkezet fizeti a költségeknek, holott csak 15 %-ot 
teljesít az Őrző-Védő Szolgálat a szövetkezetnek. A to
vábbiakban nem tudja a szövetkezet felvállalni ezeket a 
költségeket.

alapján szerkesztette: 
Tordai László

TÚTH GÁBOR ORSZÁGGYŰLÉSI KÉPVISELŐ

FOGADÚÚRÁIA POLGÁRM .HIVATALOKBAN
RÓKA Minden hónap 

első 
csütörtökén

10.00-11.30
HÁNY 12.00-13.30

ZSÁMBOK 14.00-15.30
TÚRA 16.00-17.30

VALKÓ Minden hónap 
második 

csütörtökén

10.00-11.30
VÁCSZENTLÁSZLÓ 12.00-13.30

GALGAIIÉVÍZ 14.00-15.30
IIÉVÍZGYÖRK 16.00-17.30

VERSEG Minden hónap 
harmadik 

csütöri .(én

10.00-11.30
KARTAL 12.00-13.30
ASZÓD 14.00-15.30

BAG 16.00-17.30
V ÁCKISŰJFALU M' 'den hónap 

a egyedik 
csütörtökén

8.00-9.30
galgamácsa 10.00-11.30

VÁC EGRES 12.00-13.30
IKLAD 14.00-15.30

DOMONV 16.00-17.30
Postacím: 2170 ASZÓD, Kossuth L. út 59. 

8 28-402-088 
Személyi titkár: GYÁRFÁS ZSUZSANNA 

8 06-30-9147760
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Február végén, március elején 
régóta nem tapasztalt belvíz 
öntötte el hazánkat. Az őszi 
kitartó esőzés és a tavaszi hó
olvadás után kritikus helyzet 
alakult ki elsősorban a keleti megyékben, ahol a Tisza és 
a Bodrog áradása csak súlyosbította a már addig is vízzel 
borított települések életét.
Természetesen kíváncsiak voltunk rá, milyen állapotok 
uralkodnak Túrán és környékén.
Pintér Ferenc falugazdász és Kiss Miklós, a helyi terme
lőszövetkezet elnöke nyilatkozott a Túrái Hírlapnak.

P.F.: Felméréseket végeztünk a kialakult helyzettel kap
csolatban. A helyszíni szemlén részt vett Tóth István 
polgármester. Kiss Miklós és Drégeli Miklós a Galga- 
menti Szövetkezet részéről. Huszár Mihály, a Galgamen- 
ti Vízügyi Társulat (GAVIT) elnöke, a Földművelésügyi 
és Vidékfejlesztési Minisztérium Pest Megyei Hivata
lának egy szakértője és jómagam.
A Tsz. adatai szerint 320 hektár került víz alá. Általános 
tapasztalat volt, hogy a vízelvezető árkok nincsenek 
kezelve Az önkormányzatnak - ez egyúttal országos je
lenség is - nem volt pénze a folyómeder és az árkok 
tisztítására, mélyítésére, szélesítésére. Véleményem sze
rint ha csak a Szent István úton lévő hídig sikerült volna 
a tisztítást elvégezni, a túrái belvízprobléma húsz 
százaléka lenne a jelenleginek.
Ugyanakkor el kell ismerni, hogy az önkormányzat kép
telen a tulajdonában lévő összes földutat ilyen szempont
ból gyorsan rendbetenni. ez hosszú éveket vesz igénybe, 
tekintve, hogy Túrán a szilárd burkolatú és a földutak 
aránya ötven-ötven százalék.
A mezőgazdasági károkat ma még nem könnyű felbe
csülni, de mivel az érintett területek nem álltak hónapokig 
víz alatt reménykedünk, hogy nem lesz katasztrofális a 
helyzet.
A termésben mindenképpen lehet számítani minőségrom
lásra. színváltozásra, mert ilyenkor lelassul a nitrogén
felvétel. Tárgyalások folynak arról, hogy ezt a hiányt légi 

A BELVÍZRŐL...
úton, permetezéssel fogjuk 
pótolni. Ez érinti az őszi 
búzát, árpát, tri ükálét.
A gazdák sok helyen kény
telenek lesznek rövidebb te

nyészidejű növényeket termeszteni, ez viszont azt jelenü, 
hogy a hagyományos hat-hét hónapos termésidő lecsökken 
öt hónapra. Ezek a növények több gondozást igényelnek, 
sérülékenyebbek.
KM.: A helyi gondokat országszerte csak növeli, hogy az 
összes szakembert elvitték a Nyírségbe. Hangsúlyozom, 
hogy Túrán nem elsősorban az eső. illetve hóié jelenti a 
legnagyobb problémát, hanem az. hogy az Aisóréti út fél 
méter magas és másfél méter széles vízszintjéhez képest a 
Hatvani útnál, áltól nincs kikotorva a meder, két és fél 
méteres a Galga. és legalább kétszer ilyen széles. Nem 
véletlen, hogy a gondozatlan folyószakaszokon a zsilipek
ben alacsonyabban van a szint, mint a mederben, mert az 
árkok nem viszik el a felesleget. Nem egy helyet tudok, 
ahol a pincékben áll a víz. a gázégőket le kelleti szerelni, 
mert már elérte volna az égésteret.
Az. Alsókért, Arany János utca és környéke pedig az 
alacsony fekvése miatt áradt el. de ezért nem lehetett pl. a 
márciusi vásárt sem megtartani.
Láttam olyat is. hogy a kárpótlás során szerzett földeknél 
sokan úgy csináltak bejárót maguknak, hogy a három 
méter mély merörácsos árokba beöntöttek néhány teher
autónyi sittet, gyűrű meg nincs, ami elvezetné a vizet. 
Vagy? mondok még valamit: csak ki kell menni a Hatvani 
útra, ahol az árkok mellől az összes akácfát kivágták már, 
a szemetüket meg beleöntik.
A termésre visszatérve a lényeg az. hogy minden, ami a 
normálistól eltérő időben vagy minőségben fog kifejlődni, 
az kár. Erre pedig számítani kell, mert májusig befelé még 
fog út vezetni a földekre, de kifelé már csak a lánctalpas 
húz majd. A biztosító nem fizet, néhány nagyvállalkozó az 
importengedélyével megtollasodik. a kistermelő előtt meg 
majd széttárják a kezüket. Mindenre van jogszabály ebben 
az országban, csak éppen rend nincs.

Tordai László

Megkérdeztük Tóth István polgármestert is, aki az alábbi kiegészítést adta a cikkhez:
A belvízelvezetési gondok megoldásából egyaránt ki kell vennie a részét az önkormányzatnak és a lakosoknak is. A 
kibetonozott árkok és a fővízgyűjtő árkok, melyek a falu vizét a Galgába vezetik - pl. a Délibáb utcában. Akácos úton. 
Szövetség utcában. Radnóti utcában, Kónya-tónál - rendbentartását a Műszaki Ellátó Szervezet már végzi. Az ön
kormányzat a 15/1997. sz. helyi rendeletében fogalmazta meg a lakosság kötelezettségeit e téren. Ennek értelmében 
kérjük a kedves lakosokat, hogy a portájukhoz tartozó árkokat és hidakat tartsák üsztán, ne töltsék fel az útpadkát, hogy 
a csapadékvíz szabadon befolyhasson az árkokba, és ne az utakon gyűljön össze. A helyszíni bejárások azt mutatták, 
hogy a település egyik legkritikusabb része a Szövetség, Aradi és Tüzér utcák Zsámboki és Délibáb utak közü szakasza. 
Ide még autóval sem tudtunk behajtani. Kedvezőtlen fekvése miatt csak kis esésű árkokat lehetett kialakítani, ezért itt 
kiemelten fontos azok üsztántartása. De más példát is említhetnék. Több helyről érkezett lakossági kezdeményezés, 
hogy oldjuk meg a vízelvezetést és útépítést. Mi is érezzük a probléma súlyát, de ez csak egy ütemezetten megoldható 
feladat. Jelenleg tárgyalásban vagyunk különböző pénzintézetekkel, hogy kidolgozzuk a mindannyiunknak megfelelő 
hitelkonstrukciót. A költségkalkulációk szerint az árok és az út kiépítése kb. 200e Ft-ba kerülne telkenként, melyből 
várhatóan az önkormányzat is átvállal egy részt. Emellett a Megyei Területfejlesztési Tanácshoz most adunk be pályá
zatot a vízrendezés pénzügyi támogatására. Részletekkel azonban csak a későbbiekben tudok szolgálni. Seres Tünde
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AZ IDŐSEKÉRT TÚRÁN 
ALAPÍTVÁNY

kuratóriuma és pénzügyi ellenőrző 
bizottsága - Tóth István polgármester 
részvételével - március 8-án ülést tar
tott a Szociális Otthonban.
Ismertetésre került az alapítvány pénz
ügyi helyzete: a március 1-jei számla
egyenleg 1. 911.675 Ft.
A megbeszélés fő témája volt, hogy 
szükség van-e a Szociális Otthon férő
helyeinek bővítésére, vagy inkább a 
jelenlegi állapot jobbítására kellene 
törekedni?
A bővítésnek helyet adna a volt böl
csőde épülete, de kérdésként merült 
fel. hogy kell-e. szabad-e a községnek 
felvállalni az átalakítás költségeit 
(nem beszélve a gondozószemélyzet

tel járó kiadásokról), hisz a TÚRÁI 
rászorulók a jelenlegi körülmények 
között is elhelyezhetők az otthonban. 
A kérdés természetesen nem a kura
tóriumon belül dől cl. de az alapítvány 
támogatni fogja a képvisélő-testület 
remélhetőleg bölcs döntését.
Eldőlt viszont hogy az alapítvány elő
segíti a Szoc. Otthon gondozónőinek 
szakmai továbbképzését - átvállalja a 
tanfolyamdijat -. hogy az áldozatos 
munka minél nagyobb szakmai hozzá
értéssel párosuljon.
Lukács András plébános úr lemon
dott kuratóriumi tagságáról, mivel a 
jövőben a kerületi esperes feladatait is 
el kell látnia. Köszönjük eddigi tevé
kenységét, megnövekedett teendőihez 
jó egészséget kívánunk!

A kuratórium ezúton is köszönetét 
mond Lévai Józsefnének. aki anyagi 
ellenszolgáltatás nélkül, nagy hozzáér
téssel végzi az alapítvány pénzügye
inek könyvelését, intézi adóügyeit. 
Köszönjük továbbá Dénes Györgyöd
nek, hogy elvállalta, és nagy gonddal 
végzi az alapítvány adminisztrációs 
munkáját!
Bár ilyen felhívást már korábban is 
közzétettünk, most megismételjük: 
mit szeretnének a túrái idős korúak? 
(Nemcsak a Szoc. Otthonban élők!)

Hogyan, miben segítsen az alapít
vány? Várjuk ötleteiket, kezdeménye
zéseiket!

Erdélyi Ágnes 
kuratóriumi elnök

TÚRA ISMÉT 
VÁROSI RANGRA PÁLYÁZIK

Márciusban községünk önkormány
zata pályázatot nyújtott be a Bel
ügyminisztériumhoz, megcélozva a 
városi rang elnyerését. A pályázatot 
minden évben (kivéve választási év) 
meghirdetik. Túra 1996. után má
sodszor adta be kérelmét.

Tóth István polgármester szerint az 
idén jóval nagyobb az esély a cím elnyerésére, mint 
korábban. Túra az elmúlt nyolc évben töretlen fejlődésen 
ment keresztül, ami lehetővé tette, hogy mára vezető 
szerepel töltsön be az Alsó-Galga menti régióban. Szoros 
együttműködés alakult ki a környező településekkel, 
Zsámbokkal, Vácszentlászlóval. Galgahévízzel, melynek 
célja a közös infrastrukturális beruházások, fejlesztések 
összeliangolása. E négyes települési összefogás irányítója 
Túra, melyet „nemcsak földrajzi, de történelmi múltja is 
feljogosítja erre a szerepre”.
A várossá nyilvánításnak ugyanakkor sok kritériuma is 
van. Ilyen pl. a szilárd burkolatú utak száma és állapota, 
csatornázottság, intézmények száma, nagy sága, közmüvek 
állapota és szolgáltatásai, környezetvédelmi céloknak 
megfelelő hulladéklerakó, közvilágítás, parkosítás állapo
ta. városközpont-jelleg kialakítása stb. Egy település pá 
lyázatának elbírálásánál mindezen szempontokat figy elem
be veszik, illetve pontozzák. Három évvel ezelőtt néhány 
elvárásnak még nem feleltünk meg a fentiek közül.

A városi rang a kötelezettségeken kívül természetesen 
legalább ennyi előnnyel is járna. 32 milliós többletbevé
telhez juthatnánk éves szinten csak a személyi jövedel
emadó visszajuttatásakor, nem beszélve az iparvonzásról, 
a közép- és nagybefektetők jelentkezéséről, ami munka
helyeket is teremthetne. A régió fejlődése a távlati célok 
szempontjából sem mellékes - folytatta a polgármester-, 
hiszen az Európai Uniós csatlakozás sincs már túl messze. 
A Nyugat-Európa-i államigazgatási modell pedig éppen 
azt mutatja, hogy a kisebb települések összefogása egy 
közigazgatási központtal hatékonyabban működik, mint 
„Magyarországon ez a 3200 kis köztársaság-elvű elren
dezés”.
A pályázatot a műszaki csoport vezetője, Breczné 
Zsigmond Jolán készítette, akinek segítségére volt a 
Fejlesztési Bizottság, a Polgármesteri Hivatal munkatár
sai, egyéb intézmények dolgozói, civil szervezetek, és 
Seres Csilla a fotók elkészítésénél.
Breczné elmondta, hogy a várossá nyilvánítás csak egyik 
szelete annak a hosszú távú fejlesztési koncepciónak, mely 
más pályázatokat is tartalmaz. Mint a Galga menti Telepü
lések és Gödöllő Környéki Önkormányzatok Társaságának 
tagja. Túra szeretne elnyerni egyéb kommunális, kultu
rális. gazdasági és szociális céltámogatásokat is. A tervek
ben szerepel az Alföld-program keretében az ökológiai 
gazdálkodás bevezetése, a hőforrás hasznosítása, Galga- 
hévízzel közösen pedig egy ún.” rekreációs termálfalu” 
kiépítése, melyre a Turizmus Rt. hirdetett meg pályázatot 
(A program az elképzelések szerint év végére készül el, 
természetesen akkor visszatérünk rá.)
A várossá nyilvánítási pályázatot a Belügyminisztérium 
júniusban bírálja el.

Tordai László
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TISZTÚJÍTÓ KÖZGYŰLÉS A VIGYÁZÓ KÖRBEN
1999. február 4-én közgyűlést tartott a Vigyázó Kör 
Egyesület Túráért, ahol Köles Mihály elnök, és Kuti 
József elnökhelyettes értékelte az elmúlt négy év 
tevékenységét. Szó volt a Népfőiskolái előadásokról, a 
Vidám Téli Esték nevet viselő rendezvényekről, a 
Juniálisok sikeréről. Az összegzésben szerepelt a Kör 
tagjainak kiemelt szerepe a Millecentenáriumi Emlék
bizottságban (Tóth Péter László elnök, Kálna Tibor 
elnökhelyettes. Kuti József jegyző), sőt a program el
készítésében is.
Felidézték a kívülállókat is vonzó előadásokat:
Dr. Baka Gyula: Alkoholizmus, alkoholbetegség; Dr.

Baka Gyula: A drogmegelőzésről; Dr. Tóth József: A mezőgazdaságról; Kálna 
Tibor: A helytörténetírás fontosságáról; Tóth Péter László: A szektákról; Dr. Baka 
Gyula: Az erdélyi magyarság helyzete; Kuti József: A népszavazás kérdései és a 
választási rendszerek.

FÉNYMÁSOLÁSI J 
LEHETŐSÉG

a túrái 
polgármesteri ; 

hivatalban.
DÍJA:

A/4 10 Ft 
A/3 20 Ft

Befizetés az 1-es 
irodában.

Sikeres tevékenységként könyvelték cl a Kör tagjai a Vigyázó Kör Füzetei sorozatot: 
1. Adatok Túra történetéből; 2. Dr Baka Gyula: Egészségmegőrzés, betegség
megelőzés; 3. Turaiak emlékeznek; 4. Dolányi Anna néphagyománnyal foglalkozó 
diplomamunkái; 5. Egyesületi dokumentumok
Sorozatszerkesztő: Kuti József. (Következő három kötet terve is készen áll.) Kálna 
Tibor hangsúlyozta, hogy a füzetek már az ország határain kívül is ismertek, mert 
átadásra kerültek Csíkszentimrcn. Csíkszeredán, Kolozsváron. Kassán és Jászón is.
A hozzászólók - Kálna Tibor. Köles Mihály. Szabó József. Tóth Péter László, 
Lukács Vilmos, Dr. Baka Gyula. Kis András, Pásztor László és mások - 
ugyanakkor hiányokat, javítandó tevékenységeket is megfogalmaztak. Ezen a 
területen tudatosabb jövőépítés, taglétszámbővítés, a fiatalság (huszas, liarmincas 
korosztály) figyelmének felkeltése, az önkormányzattal való hatékonyabb együtt
működés. a személyes jellegű viták mellőzése került szóba többek közölt.
Kálna Tibor ismertette a következő evekre szóló önkormányzati terveket: millcni- 
umi rendezvények, termálfalu építése, iskolabővítés, belvízelvezetés, útépítés stb. 
Felvázolta azokat a programokat, fontos folyamatokat, melyekben szerepet vállal
hatnának a Vigyázó Kör tagjai is. (A jelenlegi képviselő-testület kész az együtt
működésre.) Történelmileg és kulturálisan kiemelt időszak következik: jövőre lesz 
kétezer éves a katolikus egy ház, ezer éve volt az államalapítás. (Ezen időpontokkal 
esik egybe a Vigyázó Kör megalakulásának tízéves évfordulója is.) Folytatódnak a 
Népfőiskolái előadások, lesz felvidéki körút - elsősorban tanulóknak - hogy a 
résztvevők lássák: a magyar, szlovák és német nép együttélése nemcsak konflik
tusokat, hanem értékeket is teremtett. A „Falunapkcnt” is felfogható Juniális újbóli 
megrendezése is indokolt lenne.
A beszámolók és vélemények elhangzása után került sor az elnökség titkos 
szavazással történő megválasztására. Az új elnökség tagjai: Kuti József elnök; Tóth 
Péter László elnökhelyettes; Fekete István gazdasági vezető: Szabó József és 
Kálna Tibor elnökségi tagok.
Az új vezetés is az alapszabályban rögzítettek szerint kívánja a munkáját végezni. A 
Vigyázó Kör célja továbbra is a pártoktól független vitafórum biztosítása a közélet, 
különös tekintettel a falu jövője iránt érdeklődök számára.
Az Egyesület, amely három országos szervezetnek a tagja - Város és Faluvédők 
Szövetsége, Magyarok Világszövetsége. Magyar Polgári Együttműködés Szövetsége 
- örömmel vette dr. Mádl Ferenc akadémikusnak, a Polgári Együttműködés 
Egyesület elnökének levélben kifejezett elismerő szavait és jókívánságait.
(A cikk a közgyűlés jegyzőkönyve alapján készült.)

Erdélyi Ágnes

] Tájékoztatjuk a lakosságot, { 
hogy a SÚLYOS 

' MOZGÁSKORLÁTOZOTT * 
SZEMÉLYEKET MEGILLETŐ 5 

KÖZLEKEDÉSI 
KEDVEZMÉNYEK

IRÁNTI KÉRELMEKET |

1999. ÁPRILIS 30-IG
lehet előterjeszteni a jí

x 4
Polgármesteri Hivatal *

1 -es irodájában.
Mellékelni kell:

- Kérelmező és vele közös 
háztartásban élő családtagjai 
jövedelemigazolását az 
elmúlt évi havi átlagos nettó 
jövedelméről,

4

*

* X 
j O nyugdíjasoknál: a januári
í nyugdíj szelvény mellékletét
' képező összesítő igazolást,
* O MÁV nyugdíjasoknál; \ 
í januári nyugdíjszelvényt.
f - Új igénynél a TÁJ számot.
/ A személygépkocsi szerzési á 
| támogatásra való jogosult- * 
; ságot megállapító határozat {
* érvényességi ideje 1 év. í
' A határozat érvényességi j 
i idejének meghosszabbítását í 
i t
f minden evben kérni kell.
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a tavaszi-nyári száraz időszak szabadtéri tűzeseteinek megelőzésére
Az elmúlt évek tapasztalatai azt mutatják, hogy a tavaszi
nyári szárazabb időszakokban jelentősen megnő a szabad
téri - avar, bozót, nádas, erdő - tűzesetek száma. Ezek a 
tüzek jelentős kárt okoznak a természetes növényzetben és 
a tűz útjaiba kerülő épületekben. Sokszor pár négyzet
méteres avartűz jelentősen hátráltatja a tűzoltóság milliós 
káresetkhez történő vonulását.
E jelentős anyagi és természeti kárral járó tüzek elkerülése 
érdekében kérjük hogy az alábbi - több éves tapasztalaton 
alapuló - tanácsainkat fogadják meg.
1./  Száraz gazt, növényi hulladékot égetni csak szélcsen
des időben szabad, úgy, hogy a tűzrakás környéke mentes 
legyen a tűz továbbteijesztésére alkalmas anyagoktól.
27 Az égetés során a tűz oltására alkalmas anyagot, 
eszközt (víz. lapát) tartsunk készenlétben.

37 Erdőben és annak 200 m-es körzetében nyílt lángot ne 
használjunk tüzet csak a kijelölt tűzrakóhelyen gyújtsunk.
47 A szabadban rakott tüzet az égés ideje alatt őrizetlenül 
ne hagyjuk, az égetés befejezésekor gondoskodjunk a tel
jes eloltásról (vízzel leiocsolás, földtakarás).
5. / Gépjárművek vagy vonat abalakából égő cigaretta
véget, gyufát kidobni nem szabad.
6. / Ha tüzet észlelünk a tűzoltóság értesítése mellett (105) 
kezdjünk hozzá a tűz eloltásához, az arra alkalmas esz
közökkel.
77 Hívjuk fel gyermekeink, gondozottaink figyelmét a 
tűzgyújtás, tűzzel való játék veszélyeire.
87 Általános Tűzgyújtási Tilalom esetén mindennemű 
tűzgyújtás tilos!

Gödöllői Tüzoltóparancsnoksáe

A belvízveszély miatt elmaradt március 3-i
ORSZÁGOS ÁLLAT- ÉS KIRAKODÓVÁSÁR 
MÁJUS 19-én (szerdán) lesz megtartva.

A TÚRÁI GYERMEKJÁTÉKOK 
MÁR ORSZÁGSZERTE 

ISMERTEK!
1996. augusztus 20-án ünnepélyes keretek közt került 
átadásra Dolányi Anna: Gyermekjátékok Túrán c. könyve 
- amint arról részletes ismertetést adtunk egy korábbi 
számunkban. Az 1000 példány számban megjelent kiad
vány nemcsak helyi érdeklődőkre talált. Köszönhető ez 
Fónagy Attiláné túrái könyvtárosnak, aki rövid is
mertetőt küldött szét Nusi óvónéni könyvéről a Pest 
megyei könyvtáraknak és pedagógusképző intézeteknek. 
A megyében működő könyvtárak nagy része megrendelte. 
Talán ennél is nagyobb az érdeme Jutka néninek abban, 
hogy Nagy Béláné főiskolai docens. Ének-zenei Tanszék
vezető szakmai ajánlását követően a szarvasi Kőrös Fő
iskola Brunszvik Teréz Óvóképző intézete felvette aján
lott szakirodalma közé. A játékok gyűjtése ugyan kizáró
lag Túrán történt, de játszhatóságuk egyetemes voltát 
bizonyítja, hogy igény van a könyvre más felsőoktatási 
intézményekben is. Nagyné magával vitte egy szegedi 
továbbképzésre, ahol hasznosnak és terjesztésre érdemes
nek tartották a kollégák. Seres T.

A túrádNAGYKÖZSÉGIKÖWVTÁR ejúton mond 1 
köszönetét azoknak a személyeknek, akik ajándék : 

könyvekkel gyarapították állományunkat 
CSORBA JÓZSEFNÉ (Bacsó B. u. 14.)

KISS ISTVÁN (Iskola út 65.)
KORSÓS ATTILA (Elnök u. 6.) 

NAGY LAJOS (Éva u. 1.) 
id. ONDREÁSZ ANDRÁS (Munkácsy u. 12.) 

SZILÁGYI ATTILA (Rákóczi út 35.) 
TÓTH-ZSIGA ISTVÁNNÉ (Dózsa Gy. u. 9.) 

Fónagy Attiláné •

Tavaly két új, színes képekkel illusztrált kiadvány is 
megjelent, melyben a túrái kastély is helyet kapott. 
Bagyinszki Zoltán: NEMZETI ŰRÖKSÉGÓNK- 

KASTÉLYOK A TÖRTÉNELMI MAGYARORSZÁGRÓL 
(Bp. PubliCITY 1492 Kiadó, 1998; Ára: 7.800 Ft) 
Horváth Attila: RÉGVOLT MAGYAR KASTÉLYON

(Gemini Budapest, 1998; 2.980 Ft) 
Mindkét könyv kapható kereskedelmi forgalomban, 

könyvtárunkban pedig megtekinthető.

Értesítjük a lakosságot, hogy 1999. március 29-én 8-10 óráig PÓTOLTÁS lesz a túrái polg. hivatal udvarán! 
Oltás díja: 500 Ft/eb - Háznál történő oltás díja: 700 Ft/eb

Kérjük előzetesen jelezni Dr. Dobos László állatorvosnál (466-048 vagy 06-20-92-53-824)! 
Állatorvosi rendelőben (Túra, Dózsa Gy. út) történő oltás minden munkanapon 8-9 óráig vagy 

Túra. Thököly út 35. sz. alatt minden munkanapon 18-19 óráig. Aki nem oltatja be ebét, szabálysértést követ el, 
melyért 20.000 Ft-ig teijedő pénzbírsággal sújtható. Vadász György jegyző
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HÍREK. KÖZLEMÉNYEK, AKTUALITÁSOK

TÁJíKonarú
A NAGYBANI ZÖLDSÉG-GYÜMÖLCS PIAC ÜZEMELTETÉSÉBŐL

A piac minden hét május elejétől november köze
péig, ill. végéig üzemel szezonszerűen. Szigorúan alkal
mazkodik a kereslet-kínálat íratlan szabályaihoz. Azt gon
dolom, hogy ezt az elvet csak addig szabad engedni, amíg 
a beindulás vagy másnéven a működés a környezetben 
megszokottá válik. Valamilyen formában egy működési 
szabályzat alá kell rendelni a piac üzemelését. Ha ezt 
kidolgozzuk, az mindenkeppen a vevő és az eladó érdekeit 
fogja védeni.

Elég nehéz volt megtalálni a legoptimálisabb 
nyitvatartási ami úgy tűnik, mindenki, de legalábbis a 
többség megelégedésére hajnal 5 órától kezdődik. Mivel a 
szabályzat kötelezi az üzemeltetőt a -tói -ig határ megha
tározására, ez 5 órától déli 12 óráig van meghirdetve. A 
nyitási idő állandó változtatása eléggé rontotta a piac 
forgalmát ugyanis nem tudott sem az eladó, sem a vásárló 
a kezdéshez igazodni. Főleg a távolabbról érkezők kerül
tek kellemetlen tények elé. Ezért javaslóin az induló idő
pont betartását és betartatását egész évre vonatkozóan 
meghatározni. Egyébként, csúcsidőben (primőr dömping) 
200-250 gépkocsival érkező termelő és 100-120 gépko
csival érkező felvásárló fordul meg itt naponta. Ezek a 
számok növelhetők, ha kellő hírverést és rendszert tudunk 
az ügynek biztosítani. Hétfőtől péntekig a legerősebb na
pok: hétfő, szerda, péntek.

A piaclátogatók hiányolják a megfelelő megvilá
gítást és a bérleti helyek kialakítását. A vásárlói kör erősen 
igényelné a parkolás korszerűbb kialakítását, főleg eső 
esetén mostohák a körülmények. A piacot az eladók és a 
vevők kb. 200 km-es körzetből látogatják. Az áruválasz
tékot kielégítőnek, széleskörünek tartják a vásárlók, de a 
déligyümölcs hiányát kifogásolják. Több esetben megjegy
zik, hogy meg kellene szervezni az árusítás lehetőségét. 
Azt gondolom, hogy ezzel is több kereskedőt tudnánk 
érdekeltté tenni a piac látogatásában. A nagybani piac 
forgalmát 2 fő közalkalmazott bonyolítja.

1998. júliusában a Fogyasztói Érdekvédelmi Felügy e
lőség és a Rendőrség éjszakai ellenőrzésének tapasztalatát 
és a feltárt hibákat a következőképpen javasolták meg
oldásra:
1. ) A bekötőút 2 órakor már a Hatvani úti kereszteződé

sig megtelt. A sorban várakozó termelők a piac nyitá
sáig kereskedelmi tevékenységet nem végeztek. Az 
utcában várakozók autórádióinak zaja, az ajtók csukó- 
dása. beszélgetések zavarhatják az ott élők éjszakai 
nyugalmát. Minden kapubejárat elállva.

2. ) A piacot 4 órakor nyitották meg. A nyitás időpontjára
már sok helybeli termelő (kerékpárral, kiskocsival, kis- 
traktorral. gyalogosan) gyűlt össze a sort megelőzve. 

Egy részük a sorompókat kikerülve a piactéren ki
pakolt.

3. ) A sorompót felnyitását követően aki csak tehette,
elfoglalta a számára legkedvezőbb helyet. (Aki tehet
te. berohant.)

4. ) A belépőt kifizető autók „mindenen átgázolva” fog
lalták el helyeiket, ki hol akarta. Az árusok elmondása 
alapján, nem szoktak világítani a piactér lámpái.

5. ) Nem volt a piactéren felügyelő-rendfenntartó sze
mély. A piac 2 ío jegyszedövel üzemel.

6. ) A Hatvani úton már 4 órára mindkét irányban hosszú
kocsisorok alakultak ki, ami leszűkítette az úttestet és 
közlekedésre alkalmatlanná tette. Nem lehetett belát
ni, hogy ki lehet-e előzni a várakozó kocsisort, ezért 
rendkívül balesetveszélyes volt.

7. ) A 4 órai nyitás után a két irányból (Hatvan-ABC)
bekanyarodó autók között nem lehetett tudni, ki mikor 
érkezett. Tolakodással döntötték el az autósok, ki az 
erősebb. Itt szintén nem volt, aki irányítsa a forgalmat.

8. ) A sorompó felnyitását követően hajnali 4 órakor kb.
60 autós egyszerre elindította jármüvét, zaj és füst 
lepte el az utcát. A piactérhez kb. két órán keresztül, 
lépésről-lépésre soroltak be az autók.

9. ) A kereskedők 5 óra körül gyülekeztek és mentek be a
piactérre. Egy' kereskedőt figyelmeztetésben részesí
tettünk, mert megpróbált a nyitás előtt kereskedni.

A FENT LEÍRTAK ALAPJÁN AZ ALÁBBIAKAT 
JAVASOLJUK MEGOLDANI:

1. ) Be kell keríteni a piacteret. A sorompót át kell alakí
tani, hogy ne lehessen átbújni alatta.

2. ) A helybéli gyalogosok, kerékpárosok, kisjárművek
számára külön bejáratot szükséges kialakítani, ill. a 
helyet felfesteni számukra a piactéren.

3. ) Folyamatossá kell tenni a behajtást a piactérre, hogy
ne alakuljon ki kocsisor a bekötőúton, és a Hatvani 
úton ne legyen mindkét irányban lezárva a fél útpálya.

4. ) A WC folyamatos nyitvatartásával biztosítani szüksé
ges a piacon lévőknek a szociális helyiségeket.

5. ) A hajnali világosságig szükséges a piactér világítása.
6. ) Nemcsak a sorompónál lévő jegyszedők, hanem egy'

megbízott piacfelügyelő is szükséges a piac működése 
alatt.

7. ) A piactéren szükséges felfesteni a közlekedőutakat,
parkolókat, árusítóhelyeket.

Túra, 1999. március 18.
Sára András
MÉSZ vezető
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ISASZEGI TÖRTÉNELMI NAPOK 
PROGRAMJA 
az 1849. április 6-r győztes csata 
150. évfordulójának tiszteletére 
ISASZEG NAGYKÖZSÉG 
ÖNKORMÁNYZATA 
tisztelettel meghívja Önt és Kedves 
Családját a
TÖRTÉNELMI NAPOKRA

Fb 
RA1ZKIÁ11JTÁS 
1999. március 5-től június 10-ig a 
Klapka György Általános Iskolában

Fb 
ÓLOMKATONA KIÁLLÍTÁS 
1999. március 6-tól április 8-ig a 
Gábor Dénes Számítástechnikai és 
Informatikai Szakközépiskolában 
Belépő: felnőtt-120 Ft; 
nyugdíjas, gyermek - 80 Ft

Fb
184 849-ES TÖRTÉNELMI 
ESEMÉNYEK TÁRGYI ÉS 
DOKUMENTÁLD KIÁLLÍTÁSA
1999. március 31-től június 30-ig 
a Falumúzeumban.
A kiállítást megnyitja 1999. 
március 31-én (szerda) 
18.00 órakor
Dr. Tóth József, a Múzeum Barátok 
Köre elnökségi tagja.

Fb 
TÖRTÉNELMI EMLÉKÜLÉS 
1999. április 8-án (csütörtök) 
10.00 órakor a Községházán 
Meghívott előadók: 
Hermann Róbert, Peyoch István, 
Kedves Gyula (hadtörténészek)

fb
IRODALMI EST BARANYI FERENCCEL 
1999. április 8-án 18.00 órakor a 
Jókai Mór Nagyközségi Könyvtárban

.. Vannak napok, melyek nem szállnak el, 
De az idők végéig megmaradnak 
Mint csillagok ragyognak boldogan, 
S fényt szórnak minden születő tavasznak. " 
(Juhász Gyula: Március idusára)

Vannak napok, amikor emlékezni kell. Emlékezni a 
régmúltra, történelmünk egy szeletére.
Az óvodások és az általános iskolások már pénteken 
(március 12-én) ünnepeltek. Az ovisok feldíszítették az 
ablakokat: zászlókat, kokárdákat, nemzed színű virá
gokat készítettek papírból. Petőfi verseket tanultak a 
foglalkozásokon, sőt a II. sz. Óvoda nagycsoportosai 
még műsorral is készültek, amely az oviban került be
mutatásra. Ezt követően a Szele Andor Emlékoszlop 
köré tűzték ki nevekkel vagy jelekkel is megkülönböz- 
tett, saját kis nemzeti színű alkotásaikat. Az egyik 
csoport még a Honvéd-erdőbe is kilátogatott.
A Köztársaság úti iskolában a nagy szünetben került sor 
egyr fél órás műsorra versekből és énekekből. Ezt Kálna 
Tibor tanár úr állította össze, s tőle hagzottak el a meg
emlékező gondolatok is. A Tabán úti iskolások az emlék
oszlopnál is lerótták tiszteletüket a szabdságharc hősei 
előtt.
A községi rendezvény 1999. március 14-én volt, a 
szervezők elmondása szerint „szerény keretek közt”, 
hiszen Túra jeles szabadságliarcos évfordulója 1999. 
július 20-án lesz. Szele Andor és 17 társa a Pcrczel Mór 
vezette magyar seregben harcoltak és 1849. július 20-án 
Túránál ütköztek meg a Tolsztoj tábornok által vezetett 
orosz sereggel. Ebben a csatában hunytak el, s ennek 
tiszteletére Túra Nagyközség Önkormányzata községi 
ünnepséget tart majd a csata 150. évfordulója alkal
mából.
Március 14-én három helyszínen, egymást követően 
zajlottak az események. A Honvéd-erdőben megkoszo
rúzták Szele Andor huszárőrmester és 17 névtelen társa 
sírját. A második helyszín a temető volt. Itt 1995. 
március 15-én koszorúztak először Mészáros Antal hon
védtiszt sírjánál, ahová emlékművet is emeltetett az ön
kormányzat. Később újabb honvédsírra - Tóth Antal 
honvédtiszté - bukkantak a temetőben, melyet a rend
betételt követően először 1998. március 14-én koszorúz
tak meg hivatalosan. (A '48/49-es túrái emlékhelyek 
kapcsán a Népszabadság Pest Megyei Krónika március 
11-i számában is megjelent egy rövid ismertetés.)
Végül a Szele Andor Emlékoszlopnál láthattunk egy 
rövid, versekből és népdalokból összeállított műsort. 
Résztvevői voltak: Békési Judit, Gólya Ágnes, Lévai 
József, Sági Éva, Sára Gábor, Seres Márta (szavalok); 
Diós Anikó, Jenei Szilvia, Sára Balázs, Seres Tünde, 
Szita Eszter, Tóth Anna, Tóth Hona, Tóth József, 
Tóth Katalin, Tóth Mária, Tóth Péter, Tóth Tímea 
(énekesek). A technikai munkálatokat Nagy Roland és 
Lukács Péter végezte. A műsort követően koszorút he
lyeztek el: Túra Nagyközség Önkormányzata, Túrái 
Általános Iskola, Vigyázó Kör (Egyesület Túráért), 
Galgamenti Szövetkezet és a Magyar Szocialista Párt 
helyi szervezete.

Benke Ingrid

Seres Tamás 6. c

BÁL KORHŰ RUHÁKBAN 

1999. április 10-én (szombat) 
19.00 órakor a Gábor Dénes 

Számítástechnikai és Informatikai 
Szakközépiskolában. 

Belép: 600 Ft/fó 
(Jelmezben megjelenők 

kedvezményben részesülnek) 
Fb

KÖLTÉSZET NAPJA: SZÓZAT 
(A mű elemzése) 

1999. április 12-én (hétfő) 
18.00 árakor o Dózsa György 

Művelődési Otthonban 
Előadó: Bajusz Árpád ref. lelkész 

Fb
MEGEMLÉKEZÉS TÓTH ÁRPÁD 

SZÜLETÉSÉNEK ÉVFORDULÓJÁRÓL 
1999. április 14-én (szerda) 

17.00 órokor az Idősek Klubjában 
Fb

GÖDÖLLŐI 
KAMARAZENEKAR HANGVERSENYE 

1999. április 22-én (csütörtök) 
18.00 órakor a Dózsa Görgy 

Művelődési Otthonban 
Fb

ISMERETLEN OSZTRÁK KATONÁK 
EMLÉKÉRE A MEGBÉKÉLÉS 

jegyében síremié avatása 
1999. április 24-én (szombat) 

11.00 órakor a KatonapaBagon 
Felavatja: Habsburg Ottó, a Nem
zetközi Pán Európai Unió elnöke 

A síremléket megáldja: 
Gulyka József c. prépost, esperes úr 

Fb
A fenti programokra mindenkit 

szeretettel várunk 1 
Dr. Tóthné Pocs Vera, polgármester 

Dr. Papolczy Antal, jegyző 
lázár András, alpolgármester
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Beköszöntőként
Örülök, hogy a Falu újságában, a "Túrái Hírlapban" egyházközségünk önálló rovatot kapott. így rendszeresen 

szólhatunk a községben lakó vallásos emberekhez ebben a formában is.
Jézus szóban hirdette az Örömhírt, az evangéliumot. A tanítványai is. De már az apostolok is szükségét 

érezték, hogy írásban is érintkezzenek a rájuk bízottakkal, vagy azokkal, akikhez készülnek. Szent Pál, Péter, Jakab, 
János apostolok levelei nemcsak egy-egv személyhez szóltak, hanem a keresztény közösséghez. Buzdítja is őket az 
apostol, hogy adják tovább levelét, és a szomszédos egyházak is olvassák el. (Kol. 4,16.)

Szalézi Szent Ferencről olvastam, hogy járta a vidéket, falvakat, városokat, tanyákat... Volt, ahol szívesen 
fogadták, volt, ahol a kaput bezárták a lelkes fiatal pap előtt. Hogyan kellene megközelíteni őket? Neki támadt az az 
ötlete, hogy kis papírlapokra néhány mondatos tájékoztatást, buzdítást írt. és ahol nem engedték be, ott az ajtó alatt 
becsúsztatta ezeket a mai nyelven "röplapoknak" nevezett kis írásokat.

Ezért ő lett Anyaszentcgyházunkban az újságírók, és általában a "Tömegtájékoztatásban dolgozók védő
szentje, példaképe”, Célja, a tájékoztatás, az igazság megismertetése volt.

Ha az Egyház megszólal, annak feladata az evangélium hirdetése, az Isten meghívásának tolmácsolása. 
Foglalkozhatunk egyházunk történelmének eseményeivel, kulturális értékeink megbecsülésével, őrzésével, a 
tudományok művelésével, szociális és karitatív munkával, de a fő parancs Jézustól ma is: "Menjetek, hirdessétek az 
evangéliumot minden népnek." (Mk. 16.15)

Amikor megköszönjük az írásnak, üzenet-közvetítésnek ezt a lehetőségét, nem kegyet köszönünk. Hiszen a 
túrái adófizetők forintjaiból készül ez a lap is. amit a lakosságnak zömében nemcsak katolikusnak keresztelt, de 
hitéhez ragaszkodó rétege fizet. Nemcsak ajándék ez a lehetőség, hanem jog. amivel a hívekért felelősséget érző pap
nak. világiaknak élni kötelesség is.

Szeretnénk, ha sorainkból egyházközségünk múltját is. jelenét is megismernék, és a következő lelki progra
mokra meghívásunkat minél többen cl is fogadnák.

Régi Márciusok egyházat érintő eseményeiből:
1989. március 5- 

én kezdtük el lebontani a 
csaknem 250 éves régi 
plébánia épületet, hogy' 
helyette új. modem igé
nyeknek megfelelő egész
séges plébánia épüljön.

A régi Plébáni
áról 1781-ben Túrára ke
rült Farkasdy János plé
bános írta, hogy' "A ro
mokból felemelte, megújí
totta és kibővítette."

1833-ban. 1888- 
ban, 1928-ban. majd 
1969-ben történt nagy 
felújítás. De már akkor 
Dr. Kovács Gábor plébá
nos atya ezt írta róla: "Jó 
lelt volna új plébánia - 
mint Galgahévizen. Hé- 
vizgvörkön, - de még a 
régi épület erős és anyagi erő is kevés..."

Az új Plébániát 1991. augusztus 18-án szentelte fel Marosi Izidor váci megyéspüspök úr.
1987. március 22-én áldottuk meg a Szent Józsefet és Szent Istvánt ábrázoló színes üvegablakokat. 

Tervezőjük: Dr. P. Kákonyi Asztrik ferences atya, készítőjük: Mohai Attila volt.
1986. március 23-án a Túrái fiatalok saját szerzeményű "Keresztúti ájtatosságot" végeztek, gitáros zenével. 

Sima István szervezésében.
Szomorú esemény volt 1990. március 29-én: Dr. Király Mihály túrái származású, zaránki plébános atya 

halála. Róla is leírhatjuk: Hivatásának teljesítése közben érte a halál. A templomban szentmisére várták a gyászolók.
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hogy a szentmise után halottjukat kíséijék a temetőbe. Mivel a pontos időre nem érkezett meg Mihály atya, 
visszamentek érte a Plébániára. A fürdőszobában találták holtan. - Temetése itt volt Túrán, április 3-án, Dr. Kovács 
Endre egri segédpüspök úr temette. Sírja a Kápolna mögötti nagy kereszt mellett található.

Érdekességek a múlt időjárásból, amit a História Domus (Plébánia Történet) feljegyzett:
1886. márc. 15. "Rendkívül szigorú tél, csak március 15-én kezdett a hó engedni." (H.D.óó.old)
1997. márc. 19: "Sándor, József nem meleget, hanem komoly mennyiségű "HAVAT" hozott.”
1998. márciusban igen hideg, fagyos éjszakák voltak, meg - 10 fok hideg is volt.

Egyházi életünk most következő eseményei
Március utolsó vasárnapján, 28-án, Virágvasárnapja van. Jézus jeruzsálemi bevonulását idézzük, de egyben 

a Passió (=Jézus szenvedéstörténete) ünnepélyes énekével Jézus kereszthalálát is ünnepeljük. A 10 órás szentmisén, és 
szombat esti szentmisén az énekkar adja elő, a tömeg énekét művészi 4 szólamú feldolgozásban. A 8 órás szentmisén 
gyerekek, fiatalok jelenítik meg dramatizálva Jézus szenvedésének történetét.

A Nagyhét kiemelkedő időszaka a HÚSVÉTI KÉSZÜLETNEK.
Nagycsiitörtökön délelőtt a Püspök Atya körül gyűlnek össze a váci egyházmegye papjai, hogy közös 

szentmisével adjanak hálát azért, hogy' az Úr papjai sorába meghívta őket. Ezen a szentmisén 3 féle olajat szentel a 
püspök atya: a keresztelendők olaját a betegek olaját, és a bérmálásnál használatos krizmát (ami balzsammal kevert 
faolaj). A papok és püspök, a Székesegyház és az egyházmegye templomainak összetartozását fejezi ki ez a szentmise. 
A püspök papjaival együttmisézik. - és az egyházmegye minden templomában a Váci Székesegyházban, a megyés
püspök által szentelt olajakat használjuk.

Esti órában, nálunk este 7-kor az Utolsó Vacsora emlékét jelenti meg a közösen bemutatott szent
miseáldozat. A szentmise után az "oltár/osztás" emlékeztet arra, hogy Jézust ezen az éjszakán ellenségei elfogták az 
Olajfák hegyén, és elhurcolták tanítványai közül. Virrasztásunk Jézus kérésének teljesítése. Ö kérte tanítványait 
"Imádkozzatok, és virrasszatok."

Nagypéntek: JÉZUS elítélésének, kcrcszthordozásának, és kereszthalálának napja.
Átelmélkedjük Jézus szenvedésének történetét, bizalommal fordulunk Istenhez, akitől számunkra kereszthalálával 
kegyelmet nyert. Hódolunk a kereszt előtt, mely az értünk meghalt Üdvözítőre emlékeztet minket.

NAGYSZOMBATON semmiféle liturgia nincsen. Jézus a sírjában pihent azon a szombaton.

HÚSVÉT, A FELTÁMADÁS ünneplése éjszaka 
történik. (Este 7-kor kezdődik)
Tüzszentcléssel. Húsvéti gyertya inegáldásával. A szentírás 
legfontosabb szakaszainak elolvasásával, a keresztvíz megái - 
dósával, ünnepi kereszteléssel, és szentmisével ünnepeljük 
azt az eseményt, amely nélkül "Hiábavaló lenne hitünk, és 
igehirdetésünk... ": Jézus Feltámadását. A szentmisét követő 
körmenettel világgá szeretnénk kürtölni a nagy eseményt: 
Jézus meghalt, de feltámadt és él. Jézus nekünk is ezt a sorsot 
szánta: örök életet, és Vele feltámadást.

"Krisztus virágunk, szép termő águnk, 
Feltámadt Krisztus, vigadjunk.
A bűnből mi is támadjunk."

Május 2-án d. e. 10 órakor lesz egyházközségünk
ben a Bérmálás napja. A 7-8. osztályosok készülnek a 
Szentlélek fogadására.

A 3. osztályosok elsőáidozása: május 16-án 9 órás 
szentmisén fogadják először szívükbe az Úr Jézust.

Foglaljuk őket imánkba, hogy Jézus szeretetében 
megmaradva egy házunknak is. hazánknak is értékes tagjaivá 
nőjenek.

Lukács András
apát
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A TÚRÁI BARTÓK BÉLA 
MŰV. HÁZ PROGRAMIÁBÓL

|i NÉPFŐISKOLÁI ELŐADÁS '
A Vigyázó Kör 

(Egyesület Túráért) 
szervezésében 
RAFFAYERXŰ 

történész professzor

I TRIARON ES KÖVETKEZMÉNYEI ,
c. előadása .

i 1999. március 29-én (hétfő) i 
i 19 órakor. »
J Közreműködik: l
I Maczkó Mária népdalénekes I

EGYIPTOM HERCEGE
színes, magyarul beszélő, amerikai, 

Watt Disney rajzfilm 

1999* MÁRCIUS 30.
(kedd) 14.00 óra

Jegyek ára: elővételben 240,- Ft, 
a helyszínen 280,- Ft. 

Jegyek kaphatók: az általános iskolában 
Raksányi Ildikó tanárnőnél és a múv.házban.

Jlluvek lllüv észetek találkozása
7999. április 11-én (vasárnap) 17.00 órakor

Szabados Hmbrus előadóestje a Költészet Napja alkalmából

/rancois Villon — /aludy jyyőrgy:
„ talárt ha majdan kettőezret írnak”

A közönség képet kap a XV. század Franciaországának történelméről.
A narrátor (Lubóczky József) nemcsak Villon születésének és életének fontosabb állomásait 

mutatja be, de Franciaország és Párizs korabeli szokásait és életformáját is.
Tizenegy Faludy György által átírt „ Villoniad" vers hangzik el.

„Most ismerem el először, hogy a rémséget, a gyűlöletet, a trágárságot idéző, sőt 
megelevenítő mondatok művészi szintre emelhetők, költészetté formálhatók. Villon nagysága éppen abban 
van, hogy mindemellett oly erős érzelmi töltést sugároznak versei, hogy a szavak lélektől lélekig hatnak az 

előadón, mint médiumon keresztül. Most Villon és a közönség közt Szabados Ambrus volt a médium, 
akinek azt hiszem, nincs párja - Villon közvetítés ében (Tóth Mária, Miskolc)

Tarcsi /Ívna képzőművészeti kiállításának ünnepi megnyitója
Megnyitja: Kálnáné ÁDÁM ANITA, Anna egykori rajztanára

Belépődíj: 350 Ft
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Túrára beköszöntött a tavasz_________________________________________
KINYÍLOTT A BUBOCODIUM VESICOLOR

A tavasz megérkezését sokféle formában figyelhetik meg 
a tennészetkedvelő emberek. Ilyenkor megjelennek a fák 
ágain az apró rügyecskék, kinyílik a hóvirág után az 
ibolya. a levegő egy re hangosabbá válik a madarak vidám 
dalától, az elő-előbukkanó nap jóindulatúan simogatja 
meg arcunkat a sok fagyoskodás után.
Nekünk, turaiaknak azonban van egy sajátos természeti 
kincsünk is, amely évről-évre a közelgő tavaszra figyel
meztet minket. Igen, ő az a kis 2-3 centiméteres virág, 
amelynek latin neve a címben szerepel, de mi inkább a 
köznapi nevén ismetjük: cgyhajú virág.
A Jenei Csabáné tanárnő által vezetett környezetvédelmi 
szakkör tagjai azt is tudják, hogy az idén február 8-án 
dugta ki bájos kis fejét az első hat virág. A következő 
napokban azután egy
re többen lettek. Ami
kor elindultunk már
cius első hetében a 
szakkör tagjaival, hogy 
számba vegyük kedves 
"vendégeinket", már 
1195-en voltak. A lel
kes környezetvédők u- 
gyanis megszámolták 
valamennyiüket, mi
közben nagyon vigyáz
tak arra, hogy még 
csak véletlenül se te
gyenek kárt bennük.
A tanárnőtől megtu
dom azt is. hogy az 
iskolai Zöld szíves 
Környezetvédelmi
Szakkör 1992-ben alakult meg. A következő évben még 
csak 150 virágot regisztráltak.
- Én úgy tudom, hogy az iskola korábbi biológia tanára. 
Nagy Tiborné is foglalkozott a gondolattal, hogy vala
milyen módon meg kellene védenünk virágunkat, annál is 
inkább, mert hasonló az ország területén csak egy-két 
helyen fordul elő - mondja Jenei Csabáné.
A mai kirándulás vendége Nagy Andrea, a Szent András 
Népfőiskola környezetvédelemmel foglalkozó pedagógu
sa, aki ugyancsak sűrűn kattoghatja fényképezőgépét, hogy 
el ne mulasszon valamit az óvó-védő akcióból.
Munkánkat felügyeli és segíti a Duna-Ipoly Nemzeti Park 
felügyelete, meg a Gödöllő Dombvidék Tájvédelmi Körzet 
munkatársai is. Nemrég itt járt Takács András Attila 
koordinátor, aki a helyszínen vizsgálta meg a virágok 
állapotát.
- Korábban elhelyeztünk egy igazi tájvédelmi táblát, de 
ezt hamarosan eltüntette valaki. így elővettük korábbi 
feliratunkat, melyet a helyi MÉSZ segítségével készítet
tünk el. Nagyon jó volna, ha mindenki megértené, hogy az 

egvhajú virág nem alkalmas szobanövénynek, így lesze
dése és hazahordása teljesen hiábavaló dolog. Ezt mond
tam el annak az idős néninek is, aik az egyk ellenőrzésünk 
alkalmával egy késsel a kezében sétálgatott a virágok 
között. O ugyan tagadta, hogy virágot szedni jött, de 
később megértette, hogy otthon csak egy-két óráig 
tartható meg az egy hajú - magyarázza Takács András 
Attila.
- Mostanában sok szó esik a falusi turizmus fejlesz
tésének szükségességéről. Ebben a vonatkozásban van- 
e jelentősége virágunknak?
- Én úgy gondolom, hogy rendkívüli jelentőséggel 
bírhatna ez a 14 hektárnyi terület, ahol a virágok előfor
dulnak. Valószínűleg sok embert, turistát vonzana e ritka

látnivaló. Ha igazi 
tájvédelmi körzetté 
tudnánk nyílvánítani 
az A Isórétnek ezen 
szakaszát, nagyon jól 
járnánk vele. De ér
demes volna foglal
kozni a Csontospart 
hasonló felfedezésével 
és megóvásával is, 
mivel itt is olyan nö
vényzet található, a- 
mely azonos a Ho
moki Növénytársu
lás növényeivel. Na
gyon örülök annak, 
hogy nagy tavaszi 
nemzeti ünnepünk e- 
gyik napján az önkor

mányzat több tagja s meglátogatta "virágoskertünket", 
remélhetőleg a természeti értékek megvédése területén 
egy újabb lépést eredményez majd ez.
- Az önkormányzat környezetvédelmi bizottsága tud-e 
segítséget nyújtani a szakkör tevékenységéhez?
- Sajnos én nem vagyok tagja a bizottságnak, és az 
üléseikre sem szoktak meghívni, de biztos vagyok benne, 
hogy sokat tudnának és fognak is segíteni a munkánkban. 
Hogy mennyire érdemes ezt a munkát végezni, mi sem 
bizonyítja jobban, mint az, hogy a szakkör minden évben 
jut nekik egy dobogós hely. Még szívesen andalognánk 
tovább a virágoktól pompázó réten, de Jeneiné figyel
mezteti szakköröseit, hogy ma még vizvizsgálatot is kell 
végezniük a Galga folyónál. A víz a tavaszi áradások 
miatt kissé megduzzadva várja a kis "doktorokat", így hát 
hamar előkerülnek a vegyszerek, görebek, és máris nagy 
szorgalommal folyik tovább a környezetvédelmi tevé
kenység.

Takács Pál
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SZÍNHÁZ, KICSIKNEK
Az óvónők munkája során fontos szerepe van a mesék 
megjelenítésének. Ma már hagyomány, hogy a mikulás- 
várás ideje alatt az óvónők a gyermekeknek eljátszanak 
egy-egy általuk is kedvelt mesét. Pótolhatatlan élmény, 
mikor az óvónénik a malacka, a farkas vagy a medve sze
repébe bújva ott vannak a csoportban cs ovisaiknak ját
szanak. Ám egy re kevesebb gyermeknek adatik meg. hogy 
átélje annak hagulatát. Falunk ovisainak azonban minden 
hónapban élményt jelent az az előadás, melyet Seres 
Tünde szervez a művelődési házban.
- Honnan érkeznek a művészek? - érdeklődtem.
-Az ország különböző pontjairól. Pestről. Miskolcról, 
Szegedről. Csornáról.
- Milyen szempont alapján választasz?
- Fontos, hogy műfajilag változatos (dramatikus, zenés, 
bábos) legven a mesejáték. A gyermek szemlélője vagy ö 
maga is meghatározója lehet a cselekménynek. Az ismer
tebb mesék világába könnyen belehelyezkednek a kiseb
bek és a nagyobbak egyaránt.
Az ovisok izgalommal váiják a színházas délelőttöket. 
Dolányi Anna, Kis Ernőné és Csörgi Mária óvónőkkel 

arról beszélgettem, hogy miben jelent mást egy ilyen nap -
- Örömmel fedezik fel a gyermekek a plakátot, várják az 
előadást. Sokszor szóba hozzák, lélekben készül az egész 
csoport. Azon a napon csinosabban öltöznek, hiszen más 
helyre mennek, amelynek varázsa van. Ez a különleges
sége. A színészek a színpad, a mese, a sok-sok gyermek: 
ez változtatja át a napot.
- Milyen a jó előadás?
- Amely a gyermek számára vizuális élményt is nyújt. 
Témái az emberi-erkölcsi tulajdonságokat erősítik. A jó 
és a rossz konfliktusa, és annak megoldása benne van a 
mesében. Mindezeket a gyermek életkori sajátosságaira 
alapozva és érdeklődést folyamatosan fenntartva tudják 
kifejezni (legjobban a Kalamajka Bábegyüttes előadását 
szerették).
- Hogy jelenik meg a gyermek életében az új élmény?
- Felkelti bábozási kedvüket és gyakrabban kerülnek elő a 
bábok, fejdiszek, jelmezek, többet ülünk a nézőtéren. Szí
vesen lerajzolják, amit átéltek, a tréfás megfogalma
zások, szófordulatok, kifejezések beépülnek szókincsükbe. 
Ezzel is gazdagabbá téve személyiségüket.

Tóth Panka

Nagy örömmel teszek eleget a Túrái Hírlap szerkesztőinek a felkérésére, miszerint sorozat formájában 
mutassam be a cigány kultúra egyes részeit. Először az ősi hagyományokat, szokásokat szeretném közzétenni. 
Mivel minden kultúra az évek során változáson megy keresztül, későbbi írásaimban a jelenkort is igyekszem 
vázolni. Saját ismereteim mellett természetesen az írott dokumentumokat is felhasználom. Cikkemben 
ROSTÁS-FARKAS GYÖRGY író, költő, újságíró és KARSAI ERVIN író, nyelvelsz, főiskiolai tanár írásait 
használtam fel.

A gyermekáldás minden családban fontos esemény. így a cigány családokban is. bár a látszat néha mást mutat. A 
szülő cigányasszony régebben magára volt utalva, a férfiak ilyenkor otthon sem voltak. Ha első gyermekét hozta 
világra a fiatal cigányasszony, az idősebb nő rokonok segítettek. A későbbi szüléseknél már egyedül maradt a kis
mama. A segítség már csak akkor jött, amikor a kicsi megszületett. A várandós asszonyok terhességük alatt sem éltek 
(élnek) kímélő életei, ugyanúgy dolgoztak, ittak, ettek, dohányoztak, cipckedtek (nehéz batyukat), mint egyébként. A 
gyerekek viszony lag kis súllyal születtek, de az anyatejcn gyorsan felerősödtek. Az asszonyok a szülést is könnyebben 
vették, mint a nem cigányok, mivel nem kcnyelmcsedtek el. Az apa csak akkor tért haza, mikor felesége és gyermeke 
már túl volt a szüléssel járó megpróbáltatásokon. A csecsemőt olajjal kenték be. hogy a bőre fényes legyen (indiai 
szokás). A kicsi nem európai időbeosztás szerint táplálkozott (mint ahogyan a cigányember sem), mikor felsírt, akkor 
szoptatták. Emiatt többször etették naponta, mint más emberek, ezáltal hamar behozták a súly hátrányát. Minden 
cigányember elsőként fiút szeretett volna, nagy szerencsétlenségnek számított, ha mégis lány született. Több azonos 
nemű gyermek eseten a cigányasszony addig szült, míg más nemű gyermeke nem jött a világra (folyt, köv.)

Lakatos Gyula

A CITROM SZIGETI DROM EGYÜTTES
szeretettel várja az érdeklödököt 1999. ÁPRILIS 24-én (szombat) 20 órakor a túrái művelődési házba.

Program: ZENÉS CIGÁNYBALLADA - írta és színpadra állította: Mezei László együttesvezető 
BÁL, NÓTAEST: Berki Zsigmond (prímás), id. Vidék László (brácsa), 

Kolompár András (bőgő),Oláh Rudolf (szintetizátor) Belépő: 500 Ft
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Aki rendszeresen olvassa a lapot, tudja, hogy minden hónap
ban bemutatunk egy túrái vállalkozót. Most sem lesz más
ként, azonban előre is elnézést kell kémem mindazoktól, 
akik az itt következő sorokban számokat és százalékokat sze
retnének látni. Úgy gondolom, sokakkal együtt, egy vállalko
zónál sem az az érdekes, milyen forgalma van havonta és 
hány autóval dolgozik, hanem ezek mögött milyen az ember, 
milyen meglátásai vannak a minket körülvevő világról.
Az előző számban tett ajánlás alapján kerestem meg 
SZILÁGYI JÓZSEFet, vagy ahogy mindenki ismeri, "Söpy”-t
- Mindenek előtt arról kérdeztem, hogyan került kapcso
latba a vállalkozási szférával?
- A vállalkozással 1980-ban kerültem közelebbi kapcso
latba, amikor az édesapám megvásárolt Galgahévíz szé
lén egy területet, és ott indítottuk el egy TlJZÉP telepet. 
Mivel én egy év múlva bevonultam katonának, a csalá
dom vitte tovább az üzletet másfél évig. Ezalatt én meg
nősültem, majd amikor leszereltem, a feleségemmel kar
öltve újból átvettük a vállalkozás irányítását. Ez a telep a 
mai napig is üzemel, bár két éve volt egy időszak, amikor 
sem Túrán, sem a környéken nem volt annyi építkezés, 
hogv érdemes lett volna fenntartani - akkor szünetelt is a 
működése egy ideig. Tavaly ősszel kiadtuk bérbe egv váci 
vállalkozónak, aki altelepeként üzemelteti. Közben bőví
tettem a tevékenységi körömet a szállítmányozás területé
re is. Mi szállítottuk például a budapesti TÜZEP minden 
telepére a váci cementet. Ez a tevékenység azonban le
épült. mivel a telepek tulajdonost váltottak, és az új gazda 
nem tartott igényt külső munkatársakra. Ekkor eladtam az 
autókat, és egy barátom biztatására belefogtam a pékség 
építésébe, hiszen eredetileg élelmiszeripari végzettségem 
van. Hét éve, január 12-én sütöttük az első kenyeret, és 
azóta is folyamatosan működik.
- Mennyire váltotta be a hozzá fűzött reményeket a pékség? 
Szeretik az emberek a Söpy túrái kenyerét?
- Szeretik, bár vannak itt a környéken is olyan telep
ülések, ahol fele annyian élnek, mint Túrán, mégis kétszer 
annyi kenyeret adunk el. Mindent egybevetve mondhatom 
azt. hogv elfogadták az emberek, hiszen 74 üzletbe száll
tok Gödöllőtől Gyöngyösig. Kekem az volt a nagy problé
mám. hogv amikor belefogtam a pékségbe, nem volt alap
tőkém, tehát hiteleket kellett felvennem, amelyek kamatait 
a mai napig is fizetem. Akkor mondhatom majd igazán 
sikeresnek a vállalkozást, ha ezeket mind visszafizettem. 
Sajnos elkövettem egy nagy hibát, amikor belekeveredtem 
egy olyan társaságba, akikkel nagy tétekben játszottunk 
szerencsejátékot. Mivel a legtöbbször kevesebb pénzzel 
áll fel az ember az asztal mellől mint amennyivel leült, 
azon felül amit a család felélt, minden pénzem erre ment 
el. Ezért kellett hitelekhez folyamodnom. Több mint öt 
évig játszottam, de szerencsém volt, mert az egvik vesztes 
játszma után felálltam az asztaltól, és azt mondtam, nem 
játszom addig, míg be nem költözünk az új házunkba, 
addig ugyanis a TÜZEP-en laktunk, 35 nm-en, négyen. 
Egy év múlva ez meg is történt, addigra viszont teljesen 
elment a kedvem a játéktól. Most már nem is azt a pénzt 
sajnálom, amit ott az asztalnál elvesztettem, hanem amit 
azzal a pénzzel kereshettem volna.

- Mondhatjuk azt, hogy szerencséd volt, hiszen igen nagy 
lelki erő kell ahoz, hogy valaki kigyógyuljon egy ilyen "szen
vedély betegségből” ?
- Igen, és ebben nagyon sokat köszönhetek a feleségem
nek, Szilágyiné Lajtos Magdolnának, aki a legnehezebb 
időkben is kitartott mellettem. Minden elismerésem az 
övé, hiszen nem sok feleség lett volna képes erre. Most 
már nem mennék bele ilyenbe, hiszen van egy gimnazista 
lányom és egy tízéves fiam, nem szeretném, ha hasonló 
gondjaik adódnának. Elsősorban az a fontos, amíg nem 
önállóak, mindent meg tudjak adni nekik, amikor pedig 
kilépnek a .. nagybetűs életbe ”, legyen mivel elindulniuk.
- Köztudott, hogy' nagyon sok mindenkit támogattál és 
támogatsz. Hogyan állsz most ezzel?
- A sport ma már számomra csak mint minden sportsze
rető embert érint és érdekel. Nem személyek miatt hagy
tam ott a sportvezetést, hanem a rengeteg be nem tartott 
ígéret miatt. Ha pontos akarok lenni, akkor le kell szögez
nem, nem a testülettel voltak a gondok. Amit ők megígér
tek, azt pontosan megtartották, • sőt néha talán még erőn 
felül is támogatták az egyesületet. Nem pénz miatt hagy
tam fel ezzel, bár sokan azt hiszik, azért vállaltam, mert 
ez egy jövedelmező üzlet. Aki azonban egy kicsit is belelát 
a dolgokba, az tudja, hogy mindenki csak szerelemből 
csinálja ezt, és nem pénzt hoz, hanem inkább még támo
gatást igényel. Mindenkivel akivel kapcsolatba kerültem 
akár a sport területén, akár az üzletből kifolyólag, embe
rileg még ma is jóban vagyok. A kritikát is, ha az meg
alapozott volt, elfogadtam, a piszkálódást viszont nem 
szeretem. Hat éven át ezt is elviseltem, de mára oda jutot
tam, hogy elég volt. Ezért hagytam fel a támogatással, de 
továbbra is figyelemmel kísérem a csapatot és ahova csak 
tudok, elmegyek velük és szurkolok nekik. A másik terület, 
a különböző baráti és egyéb társulások támogatása. Ta
valy nyárig az általános iskolába is én szállítottam a 
kenyeret és a péksüteményt, ennek fejében mint támogató 
és mint hirdető szerepeltem az iskolai újságban. Tavaly 
nyáron sajnos az igazgató úr arról tájékoztatott, hogy 
ezentúl a TSZ-től KELL vásárolnia a kenyeret. Ezután 
ettől a támogatástól is visszaléptem. Azt azért le kell szö
geznem, ha tudok, az óvodáknak, fiataloknak, nyugdíjas 
klubnak próbálok továbbra is segíteni. Pl. a napokban hí
vott fel egy gödöllői ismerősöm, hogv a cégüknek a Baba- 
ti-tónál lesz egy kisebb bulijuk, kellene vagy tizenöt darab 
kenyér nekik. Természetesen szívesen segítettem.
- Ha ajánlani kéne valakit, akit Te úgy gondolsz, hogy ér
demes lenne egy kicsit jobban megismerni a túrái vállal
kozók közül - folytatva a hagyományokat - ki lenne az?
- Nem csak azért, mert jó barátom, hanem mert emberileg 
is méltónak tartom rá, hogy mások is közelebbről meg
ismerkedjenek vele: Dolányi Mihály volt alpolgármester 
urat javasolnám.

Amikor felálltam az asztaltól, és elköszöntem a ri
portalanyomtól, úgy éreztem, egészen más oldaláról sikerült 
megismernem egy' olyan embert, aki sok mindent átélt, saját 
bőrén tapasztalt, és levonva a konzekvenciákat tudott változ
tatni az életén, a helyes irányba terelvén azt. - gago -
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Olvasóink^ ílábóí
Szüítfifyyebnébe: MIT JELENT A Hl PERAKTÍV FIGYELEMZAVAR?

Községünkben évről-évrc találhatók hiperaktív gyerekek. 
(De léteznek hiperaktív serdülök és felnőttek is.) Ezekre 
általában azt mondják, hogy rossz a természetük. Ki 
gondolná, hogy hajdanán Edison vagy Churchill is ilyen 
gyerek volt? Országosan a hiperaktivitás az iskoláskorú 
gyermekek 3-10 százalékánál fordul elő és gyakorta 
tanulási zavar is kíséri, ami diszlexia formájában is meg
jelenhet. Becslések szerint minden tizedik gyerek hiper
aktív és figyelemzavarral küszködik. A szakemberek az 
utóbbi evekben komolyan foglalkoznak a hiperaktivitás 
kutatásával. Kiváltó tényező lehet az ólommérgezés, az 
allergia, a túlzott cukorfogyasztás, bizonyos élelmiszer
adalékanyagok. valamint az agysejtek között közvetítő 
kémiai anyagok hiánya. De okai között megtalálható a 
koraszülöttség. az oxigénhiányos állapot, héha anyagcsere
zavar. esetleg öröklődés. Mindenesetre, kétszer több hiper
aktív fiú van. mint lány. Bár. a hiperaktivitás és a hozzá 
csatlakozó tanulási zavar problémái a gyermek magatartá
sában gyakran együtt jelenik meg. mégis célszerű ezt a két 
rendellenességet külön tárgy alni. Ugy anis:
1/ Nem minden hiperaktív gyermeknek vannak olvasási, 
helyesírási vagy számolási nehézségei (ezek általában a 
tanulási zavarokkal kapcsolatban jelentkeznek) és megfor
dítva. az említett tanulási zavarok sem társulnak minden 
esetben a hiperaktív gyermekre jellemző magatartási ne
hézségekkel.
2./ A hiperaktivitáshoz társuló magatartási problémák, 
valamint a tanulási zavarok kezelése különbözik. A hiper
aktív gyermekek minél előbb kerülnek szakemberhez, 
annál jobbak az esélyeik a tünetek legyőzésére. A hiper
aktív gyermekek már csecsemőként is nyugtalanabbak. 
Sokat fáj a liasuk és képesek minden ok nélkül átordítani 
az éjszakát. Szinte vonzzák a veszélyt. Szétszórtak, képte
lenek huzamosabb ideig egy dologra koncentrálni. Gyak
ran kapnak dührohamot, ha valami nem úgy történik, 
ahogy ők elképzelték. Azért azt érdemes tudni, hogy ezek
nek a gyermekeknek az intelligenciájuk megegy ezik társa
ikéval. Néha magasabb, mégis előfordul, hogy képtelenek 
ennek megfelelően teljesíteni, hiszen aktívabbak és keve

sebb ideig köthető le a figyelmük. Az iskolában is sok a 
gond az ilyen gyermekkel, az órán kevés ideig figyel, 
belekiabál a tanításba, izeg-mozog, hagulata ingadozik, 
magatartása kiszámíthatatlan. A mai hagyományos oktatá
si rendszer általában nem tud velük mit kezdeni. így nagy' 
részük átkerül a kisegítő osztályokba. A tanárok sincsenek 
felkészítve hogyan álljanak hozzá egy hiperaktív gyermek
hez. Ma már lehet és kell is segíteni nekik. Budapesten 
már több olyan iskola alakult, ahol hiperaktív gyermekeket 
tanítanak. Ok ugyanolyan eséllyel indulnak az életben, 
mint más társaik. Vidéken viszont nincs erre speciális kép
zési fonna, de ha lenne, akkor sem biztos, hogy működne, 
mert sok helyen előítélettel viseltetnek a hiperaktív jelen
séggel szemben. Sokan vannak, akiket befolyásol a helyes 
döntésben környezetük véleménye. Én bátran és nyíltan 
vállalom, hogy gyermekem hiperaktív. Születése óta állan
dó készenlétben vagyok mellette, mert egyszerűen nem 
tudja, hogyan kell viselkedni, pedig okos és értelmes gye
rek. Én megpróbálok mindent megtenni, hogy megkapja a 
megfelelő oktatást.
Volt, aki mindenféle jelzővel illette már a gyermekem, 
csak éppen normálisnak nem. Ok nem tudják, vagy nem 
akarják tudni, mit is jelent ez a probléma. Azok a szülők és 
pedagógusok, akiknek nehézséget jelent a magatartási za
varokkal küzdő gyerekek nevelése, a következő helyre 
fordulhatnak tanácsért:
- Pozitív Országos Szakmai Egyesület
- Família Klub (önsegítő, önfejlesztő szülői csoport).

Klubfoglalkozások: minden hónap utolsó vasár
napján 10 órától az Angyalföldi József Attila 
Művelődési Központban.

- Gyermekház Iskola
- Budai Gyermekkórház Neurózis Osztálya
Még egy utolsó megjegy zés: Nekünk, szülőknek erkölcsi 
kötelességünk, hogy segítséget, támogatást és szereletet 
adjunk gy ermekeinknek.

Cseh Lászlóné

(Szerk.: Akiket a téma érdekek forduljon a szerkesztőséghez)

TÚRÁI FIATALOK FIGYELMÉBE!

Előfordult már Veled is, hogy péntek vagy szombat este nem tudtál mit kezdeni magaddal? 
Gondolkodtál már azon, hogv milyen lehetőségeid vannak poros kis falunkon belül? 
Nyitott kapukkal és nyitott szivekkel várunk most alakuló klubunkba, ahol megmozgat
hatod mind az agyadat, mind a fizikumodat.

Célunk: Összefogni a túrái értelmiségi fiatalokat, hogy ne csak külön-külön savanyodjanak, hanem tegyenek valamit 
egymásért és Túráért is.
Egyenlőre ott tartunk, hogy szeretnénk szervezni egy ismerkedő kirándulást, egy költészet napi versolvasós-teaivós- 
sütievős komoly(talan) estet, valamint a teljes eltunyulás megakadályozása végett egy rakat Challange day-i barátságos 
sporteseményt.
Ha úgy érzed, (mi úgy érezzük!) hogy itt a helyed, akkor nagyon várunk 1999. április 11-én (vasárnap) 17 órakor a 
túrái müv. ház Költészet napi műsorára. Mindenki magával hozhatja kedvenc versét felolvasásra/felolvastatásra. 
Ez, az az alkalom, amikor bővebb információt kaphatsz a fent leírt kezdeményezésről.

Üdvözlettel:
Boda Klára, Boda Zsuzsa, Seres Tünde, Tóth Gergely, Sára Gábor 

U.i.: Hívd meg azokat is, akikkel jól ereznéd magad!
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A februárban elvetett paprika, paradicsom, karalábé, nyári 
káposzta és kelkáposzta palántáit 1-2 lombleveles állapot
ban tűzdeljük át kis cserepekbe (tejfölös poharakba) vagy 
tözegkockába. Kiszedésük előtt és áttűzdelésük után is 
alaposan öntözzük be őket, s ha módunkban áll fóliataka
rással biztosítsunk páratelt levegőt a számukra pár napon 
keresztül, valamint a gyors gyökeresedés érdekébentartsuk 
26-28 °C-os helyiségben és napfényben részesítve őket. A 
hőmérsékletet pár nap után fokozatosan csökkentsük a 
februári teendőkben meghatározott hőmérsékletekig. Bio
termesztésben a következő földkeveréket javasoljuk alkal
mazni: 50% rostált, földdé érett növényi eredetű kom
poszt. 10% folyami homok. 10% gyepszintföld. 10% akác
humusz (akácerdőböl). 10% juh- vagy' szarvasmarhatrá
gya. 5% alginit és 5% zeolit vagy zeovit (takarmány
adalék). Pár órás pótmegvi tágítással erősebb palántákat 
nyerhetünk.
Ne feledjük, hogy a palántanevelésnél is a megelőzés a 
legfontosabb növényvédelmi teendő. Ügyeljünk arra, hogy 
a felhasználásra kerülő anyagok és eszközök fertőzésmen
tesek. tiszták és fertőtlenítettek legyenek. Végö soron 5%- 
os rézgálicoldattal is fertőtleníthetjük az eszközöket. A ta
laj-fertőtlenítés többféle növényvédőszerrel is elvégez
hetjük. a csomagolásaikon feltüntetett módon és tömény
ségben. Az esetlegesen előforduló beteg növényeket hala
déktalanul távolítsuk el és semmisítsük meg előzetes réz- 
gálicos fertőtlenítés után (beöntözve).
Március első felében mindenképpen célszerű befejezni az 
alma, a körte, a birsalma, a bogyósgyümölcsüek és a szőlő 
metszését. A metszések elvégzése során tartsuk szem előtt, 
hogy' a birsalma és a naspolya az ágak végén hozza a 
termését, ezért csak rí tkí tó-metszést végezzünk ezeknél. 
Az egyforintosnál nagyobb méretű sebeket feltétlenül 
kezeljük le sebkezelő anyagokkal, vagy ha más nincs, 
standot it olajfestékkel (legjobb a fekete), mert az ún. tüz- 
clhalás és más baktériumos fertőzések veszélye egyre nő! 
Szőlőnél a korábbi metszés korábbi érést és magasabb 
cukorfokot eredményez, érdemes hát élni vele. Arra ügyel
jünk, hogy az egyes fajták termésthozó riigyei nem közvet
lenül a vessző tövében helyezkednek el, másrészt pedig a 
rügyterheléssel nemcsak a minőséget, liánéin az ez évi 
termésmennyiségen túl a tőke jövő évi termésmennyiségét 
is alapvetően befolyásoljuk. Azt szokták mondani, hogy a 
bor folyékony napsugár. Több napsugarat pedig úgy 
tudunk biztosítani, hogy a termővesszők távolságát lega
lább egy arasznyira szabályozzuk be (vagyis minden má
sodik szemből nevelünk vesszőt) és az ún. zöldmunkákat 
idejekorán elvégezzük. A metszést kövesse a termőrészek 
lekötözése, minden esetben nyolcas kötéssel, mert ez védi 
meg a termőrészeket a kidörzsöléstől.
A csonthéjasok metszését a fertőzések elkerülése érdeké
ben a rügypattanástól a virágzásukig teijedő időszakban 
végezzük el. Az őszibarack metszésére szenteljünk külö
nös figyelmet, tennővesszönek a ceruzavastagságú (vagy 
vastagabb) vesszőket hagyjuk meg egymástól mintegy 
arasznyi távolságra, s ezeknek a tövében 2-3 rügyes ún. 
ugarcsapokat alakítsunk ki. amelyek a jövő évi termő

vesszőket fejlesztik ki az év folyamán. A termővesszők 
hosszát, vagyis a terhelést a fa és az ág erőnléte, a tápa
nyag-ellátottság és a gyümölcs tervezett felhasználása 
(befőtt, mirelit stb.) együttesen határozzák meg. Egy-egy 
termővesszőn 2-3 darabnál több barackot ne hagyjunk 
meg, s azok ne érjenek össze! Ne feledjük, hogy egy-egy 
barack kineveléséhez és a jövő évi termés megalapozá
sához minimum 20-22 levél szükséges.
A metszéseket követően minél hamarabb végezzük el a 
télvégi lemosó permetezéseket. A leghelyesebb réztartal
mú szerrel kezdeni, annál is inkább, mert ha olajossal 
kezdenénk, a réztartalmú már nem tapadna meg s ered
ménytelen lenne. Márpedig az őszibarack levélfodroso- 
dását okozó betegséggel szemben más eredményesebb szer 
még máig sincsen. De ugyanez mondható el az almavara- 
sodás, a szilva sokféle betegsége, s a szamóca betegségeit 
illetően is. A baj csak az, hogy' az emlitett gyümölcsfa
joknál csak pirosbimbós állapotig használható, mert azt 
követően eget. itt. perzsel. De addig legalább kétszer vé
gezzük el rézoxi-kloriddal. vagy bordói lével a csomagolá
sukon feltüntetett töménységben. (Legjobb abácsalmási 
gy ártású bordói lé + kén elnevezésű szer.) Ezt kövesse az 
olajos tartalmú Ágról plussz, avagy a biotermesztésben is 
engedélyezett legújabb szer, amely BIOLA néven kerül 
forgalmazásra. Ha ezt elmulasztjuk, a körtelevélbolha el
len már nem fogunk tudni eredményesen védekezni. Az 
áttelelő tojások és élő atkák ellen is a leghatásosabban 
tudunk lemosó permetezések elvégzésével védekezni. A 
pennetlé készítéséhez használjunk esővizet vagy bojlerből 
származó lágy vizet, mert a kemény vizekben jelenlévő 
különféle vegyi anyagok jelentős mértékben gátolják, 
csökkentik a permetezőszerek hatását. Ha nem spórolunk a 
permedével a lemosó permetezések végzése során, úgy a 
továbbiakban már nem fog nagyon felszaporodni a 
betegségek és kártevők tömege, mert 80-90%-ban végzünk 
vele, a fennmaradókkal pedig könnyebb lesz elbánni.
Kedvező időjárás esetén, fagymentes időben és jól 
előkészített ültetőgödrökbe elültethetők a gyümölcsfacse
meték, szőlőoltványok és örökzöldek. Ezek gyökérzetét 
ültetés előtt mártsuk földhabarcsba, amely úgy készül, 
hogy néhány ásónyom földet oldalra teszünk, a gödörbe 
vizet öntünk és habarcsot csinálunk. Ebbe mártjuk a 
csemeték gyökérzetét és azt követően ültetjük el őket. A 
habarcs összeköti a gyökérzetet a talajjal (különösen , ha 
az jól meg van tömörítve) és gyorsabb eredést biztosít. Az 
ültetést feltétlenül kövesse alapos beiszapolás és szőlő- 
oltvány-telepítés esetén felkupacolás. Más esetekben ár
nyékoljuk a talajt legalább 10 cm vastagságú, félig érett 
trágyával vagy komposzltal, mert a nap és a szél szárító 
hatása ellen meg kell védeni a talajt. Az örökzöldeket a 
nap égető hatása ellen is védeni kell, az első évben nád
szövetből vagy akár ruhaanyagból készített árnyékolóval. 
Nyári forróságban pedig locsolókannából öntözzük meg a 
lomb felületét.
A földieper termőterületét gereblyézzük át, szóljuk meg 
négyzetméterenként 2-3 dkg vegyes műtrágyával és távo
lítsuk el az elszineződött leveleket, mert azok betegségek
kel fertőzöttek. Jól előkészített talajba most ültethetünk ún. 
frigópalántát, amely már ez évben terem. (Beszerezhető 
Dánszentmiklóson a TSZ-ben.) Műtrágyázásra csak káli
um-szulfátot tartalmazó műtrágyát alkalmazhatunk, mert a
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rózsaszínes kálium-klorid gyilkolja a gyökérzetet. (Más 
növényeknél is!) Ha mód van rá, borítsuk meg az eper 
területének egy részét fóliával, hogy 2-3 héttel előrehoz
zuk az érés idejét, legalább egy részén.
Ha a talaj fagya kienged, legelőször a mákot vessük el, 
majd a retket a sárgarépát és a petrezselymet, valamint, 
ahol ezek nem adnak jó termést, oda vessünk pasztinákot, 
amely egyesek szerint a sárgarépát és a petrezselymet is 
pótolja, s amely mindenütt jó termést ad. Betakarítani 
pedig nem szükséges, mert a telet jól átvészeli, s tavasszal 
friss gyökereket szedhetünk fel. Mindig jó termést ad és 
ízletes.
A gyökérzöldségeket legjobb bakhátba vetni, amelynek 
magassága és koronaszélessége is mintegy' 25 cm legy en, s 
abba két sor petrezselymet, sárgarépát vagy pasztinákot 
vessünk úgy. hogy a déli oldalra néző sóiba vessünk korai 
fajtákat, amelyek már júniusban szedhetők és a megnöve
kedett tenyészterület a késői fajtának kedvezzen (+50%). 
A magvetéseket ne hagyjuk kiszáradni, mert hiányos lesz a 
kelés.
Az előnevelt saláta-palántákat sikeresen megvédhetjük 
kiültetés után a madárkártól, lia olyan üdítőitalos flakont 
teszünk rá. amelynek vasvágó fűrésszel lefurészeltük az 
alját Meleg időben a zárókupakot lazítsuk fel. A flakon a 
fagyoktól is jól véd mindaddig, amíg a palánta ki nem 
növi. Ezt követően más palántákra teszzük rá, így pl. a 
karalábé és más káposztaféle palántáira. De a karalábé pa
lántáit ne ültessük mélyen, hogy a talaj felső rétegének 
melegét kihasználhassuk a növekedés meggyorsítására. 
Öntözáskor a flakont nem vesszük le.
A hó végén kiültethetjük az előcsíraztatott burgonyagu
mókat is. A megjelenő hajtásokat védjük meg a fagyoktól, 
mert csak így lesz 2-3 heti előnye a növénynek. Töltö- 
getéssel is védekezhetünk.
Ugyancsak a hó végén megkezdhető a szabadföldi ter
mesztésre szánt uborka, dinnye, cukkini és spárgatök pa
lántáinak előnevelése is.
A díszkerti növények közül az egynyári virágok közül, 
mint pl. a petúnia, a verbéna, az ageratum. a bársonyvirág, 
stb. magjait vessük el még a hó elején szaporítóládákba, s 
a magágy takarásával és állandóan nedves állapotban tör
ténő tartásával gondoskodjunk az egyenletes kelésről és 
fejlődésről, amely a jó palánta legalapvetőbb titka. A virá
goskerteket is gereblyézzük át és ott is végezzük cl a tél
végi lemosó permetezést, mert sok betegségnek és kár
tevőnek búvóhelye a diszkért. így többek között a tűzcl- 
halásnak is. Cs. Nagy László

Gyakoribb böjti ételek a következők: levesek közül a 
sóba-vízbe leves a legáltalánosabb, ellátják, mint másféle 
levest: sós vízbe krumpli, zöldség, kevés tészta keriil. de 
zsírt nem tesznek bele. A bableves nagypénteken elmarad
hatatlan: egy kevés lisztet lábosban megpirítanak zsír és 
olaj nélkül, egy kevés pirospaprikát tesznek hozzá, pár 
gerezd fokhagymát bele, föleresztik azzal a lével, melyben 
a bab főtt, majd az egészet hozzáöntik. Hasonlít a sóba- 
vízbe leveshez a csipedett leves', zöldséget feltesznek vízbe 
főzni, egy fej vöröshagymát hozzá, kis sót pirospaprikát 
bele, aki szereti, néhány szem krumplit is tehet hozzá. 
Tésztát gyúrnak, s azt kézzel belecsipedik (...) Nagy sze
repe van a káposztának is. Nagy' káposztatermő vidék 
lévén, sokat tesznek el ősszel. A káposztát mindig ember
nek kell gyalulnia, rostával hordják a kisúrolt hordóba, 
ember is tapossa, miután a lábát jól megmosta. Csöves 
paprikát, tormát, sót tesznek bele, sőt vasdarabot is, etől 
kemény lesz a káposzta (...) Sok böjti étel készül kukori
cából. Ilyenek pl.: Kukoricaganca'. lisztet forró vízzel telt 
lábosba öntenek, összekavarják, mint a kovászt. Mikor 
megfő, fakanállal vesznek ki belőle, késsel levágják, tá
nyér szélére teszik, amikor megtelik, levakarják róla, olajat 
öntenek rá. Kukoricagölődiny: kukoricalisztet forró vízzel 
leforráznak, amikor kihűl, sóval, olajjal megkeverik. Kéz
zel Összecsomózzák, forró vízzel kifőzik. Ha fölveti a víz, 
már megfőtt. A vizet leszűrik róla, hagymát pirítanak rá, 
vagy tejjel leöntve fogyasztják. A gölődinyt levesnek is 
lehet készíteni: a levet berántva sót. hagymát adnak hozzá

Forrás: Schram Ferenc -Túrái népszokások

HÚSVÉTI KALÁCS
HOZZÁVALÓK:
1 kg liszt, 2 tojás,
2 dl tej,
3 dkg élesztő,
1 evőkanál tejföl, só,
2 evőkanál porcukor,
10 dkg vaj

Egy kis langy os lisztben elvegyítjük az egy tojás sárgáját, 
egy’ kávéskanéi sót. a langyos tejben felfuttatott élesztőt, 
egy evőkanál porcukrot, egy evőkanál tejfölt. 5 dkg vajat 
és a maradék langyos tejet Jól összegyúrjuk, s ha szépen 
elválik a kéztől, három részletben, három evőkanál lan
gyos vajat gyúrunk bele. Ha ezzel is jól kidolgozzuk, egy 
kissé bclisztezzük, és letakarva, meleg helyen kclesztjük. 
Ha megkelt, lisztezett gyúródeszkára borítjuk, és három 
vagy' öt cipóra osztjuk el. Ezekből egyforma rudakat sod
runk. és kicsit meghúzogatva három vagy' öt ágból fonjuk 
meg a kalácsot. Jól kizsírozott tepsibe kelni tesszük, s ha 
duplájára nőtt, felvert tojással kenjük meg. és lassú tűzön 
jól átsütjük. Amíg ki nem hűlt, ne vágjuk fel.

Forrás:
Fercsik Mihály - Galga menti ízek c. könyve
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LABDARÚGÁS

A tavaszi szezon előtti felkészülést igazi kemény tél, mos
toha időjárás és influenza nehezítette. Felnőtt csapatunk 5 
mérkőzést játszott, melyből 3 a RO-LA Kupa kereti között 
zajlott. Az első edzőmérkőzésre február 6-án került sor az 
NB III-bán szereplő Gödöllői LC ellen. Az influenzajár
vány miatt 11 játékos utazott a mérkőzésre, így cserelehe
tőség nélkül, de a legjobb tudását nyújtva 2:1 arányú győ- 
zelemt aratott a csapat. Február 14-én Iklad volt az ellen
fél. A hideg idő és a havas, csúszós pálya ellenére forró 
hangulatú mérkőzésen ismét 2:1 arányú győzelem szüle
tett. Az előkészületi mérkőzések február 21-től a RO-LA 
Kft. által szervezett labdarúgó tornán folytatódtak, immár 
hagyományként. Az idén Hévízgyörk volt a házigazda.

TÚRA KSK
Ügyvezető elnök: TÓTHNÉ HORÁK MÁRIA 

Edző: SIPEKI ATTILA
Játékosok:

Király Elek,Tóth István, Pécsi István, Sukaj Zsolt, 
Nagy Csaba, Tóth Ákos, Bagó Attila, 

Győri Tibor, Nagy Gábor, Pusztai József, 
Kaján* Gábor, Tóth Balázs, Kaszás Attila, 

Merényi Tamás, Csorna Gábor
Az első játéknapot a sárdagasztás jellemezte, ennek elle
nére jó iramú mérkőzésen 0:0 döntetlent ért cl csapatunk 
Bag ellen. A mérkőzés edzői szemmel: „A rendkívül ked
vezőtlen, mély talaj ellenére jó mérkőzés volt. 70 percig 
mezőnyfölényben játszottunk, de a 16-os körüli sártenger 
miatt a labda nem tudott a hálóig jutni. Megérdemeltük 
volna győzelmet." (Sipeki Attila, Túra)
„Egyenlő erők küzdelméből igazságos döntetlen született. " 
(Lipcsei Zoltán, Bag)
A második mérkőzést Hévízgyörk ellen játszottuk. Az 
ellenfél durva szabálytalanságokkal tűzdelt, sportszerűtlen 
játékot képviselt. Igaz, hogy ez számukra 1:0 arányú győ
zelmet jelentett, nekünk viszont számos sérülést. A harma
dik játéknapon Valkó ellen lépett pályára a csapat. Az 
előző napon szerzett sebek okozta enervált játék 0:0 dön
tetlenre volt elég a meglepően frissen játszó valkóiak el
len. Túra csak a 4. helyet tudta megszerezni a tavalyi 1. 
hely után. így az elsőből utolsó, az utolsóból első lett, 
mivel a RO-LA Kupát 1999-ban Bag nyerte Számunkra 
így nem volt bíztató a helyzet a bajnoki rajt előtt egy 
héttel. Március 7-én megkezdődött a BAJNOKSÁG.
Kiskunlacháza - Túra
Bizonytalanság uralkodott Kiskunlacházán: lesz-e mérkő
zés vagy fölöslegesen utaztunk. A játékra kijelölt pálya 
80%-a víz alatt állt. Szerencsére megegyezés született. Az 
ifi mérkőzést elhalasztjuk egy más időpontra és a felnőtt 
csapat játszik. A mérkőzésen Győri Tibor, a csapat megha
tározó embere, és Pusztai József sérülés miatt nem játszot
tak. Az első tíz perc döcögős játéka után a csapat magára 
talált és nagyon jó játékkal. 3:1 arányú győzelemmel utaz
hatott haza. Gólszerzők: Nagy G., Pécsi I., Merényi T.

Hazai mérkőzés idegen pályán. Mivel a Fót elleni sport
szerűtlenség miatt egy mérkőzést semleges pályán kellet 

megrendezni, Hévízgyörk adott otthont csapatunknak Az 
ellenfél a tabella 6. helyén áll. Előző héten szerzett sérü
lése miatt Bagó Attila. Kaszás Attila maradt ki a csapatból. 
Győri sem épült még fel. Sérülten is vállalta a játékot 
Merényi, Pusztai cs Kaján. Ez a nap gól nélküli döntetlent 
eredményezett.
Ifi csapatunk 2:0 arányú győzelemmel kezdte a tavaszt. Az 
utánpótlás csapatok részére kiírt bajnokság tavaszi fordulói:

SERDÜLŐ
III. 20. 106 Túra - Erdőkertes
III. 27. 10 6 Bag - Túra
111.31. 16 ó Túra - Aszód
IV. 3. 10Ó Vácszentlászló - Túra

IV. 10. 106 Túra - Veresegyház
IV. 17. 10Ó Túra - Szada
IV. 24. 106 Pécel - Túra
V. 5. 17 6 Túra - Kerepes

V. 15. 10 6 Túra - Iklad
V. 22. 10 ó Hévízgyörk - Túra

SERDÜLŐ ELŐKÉSZÍTŐ
III. 26. 16 ó Túra - Góliát FC
IV. 2. 16 ó Erdőkertes - Túra
IV. 9. 16 6 Túra - Dány

IV. 16. 16 ó Versegyház - Túra
IV. 30. 16 ó Kistarcsa - Túra
V. 7. 16 ó Kerepes-Túra

V. 14. 16ó Túra - Kartal
V. 21. 166 Isaszeg - Túra
V. 28. 16 ó Túra - Hévízgyörk
VI. 4. 16 ó Gödöllő - Túra

TÚRÁI KSK

SPORTKÖR - ÖRDÖGI KÖR ?
A külső szemlélő számára a túrái sportélet 

akár még jónak is látszhat, hiszen igen gyakran talál
kozhatunk a sportból sportot űző emberekkel. De 
amint bepillantást nyerünk a kulisszák mögé, szembe 
találjuk magunkat a mindenütt látható problémával: 
érdek - és pénztelenség. Nem csak helyi problémák 
ezek, hiszen az egész hazai sportéletben, de főleg az 
amatőr és helyi társulatoknál jelentkeznek ezek a gon
dok. Sokan és sokféleképpen keresték már a megoldást, 
én most mégis talán az egyik legavatottabb vélemé
nyére voltam kíváncsi, aki régóta próbálja már a felszí
nen tartani a túrái sport egyesületet, minden egyéb hi
vatalos teendője mellett SÁRA ANDRÁS képviselő 
urat, a túrái MÉSZ vezetőjét kérdeztem a helyi sport
életről.
- Hogy an kezdődött a kapcsolata a sportvezetéssel ?
- Amikor '90-ben megtörtént az úgynevezett rendszerváltás 
Túrán, vagyis megválasztásra került a képviselő-testület és 
a polgármester, egyebek mellett a községi sport klub 
problémái is napirendre kerültek. Az akkori testülettől és a 
polgármestertől kaptam a felkérést, meghatározott időre, 
hogv szervezzem meg a sportklub vezetőségét. Miután ezt
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sikerült létrehozni, a vezetés felkért, 
hogy elnökként tevékenykedjem to
vább a sportklubnál. Teljes erőbedo
bással igyekeztem megoldani a gon
dokat, ami nagyrészt sikerült is, hi
szen ebben az időben, '92 - '94 között 
valósultak meg olyan beruházások, 
mint a pályafelújítás, a sportlétesít
mények közművesítése, tehát egy 

valamennyire korszerű sportegyesület és környezet kialakí
tása kezdődött meg abban az időben. '92-ben pályázat 
útján kerültem a MÉSZ élére, ezzel nagyobb rálátásom lett 
az eseményekre, ügy gondoltam, mivel a sportkör elindult 
egy jó úton, az elnöki tisztségnek már nem kell a szemé
lyemhez kötődnie, ezért erről a tisztségről lemondtam, és 
helyettem kerüli oda Szilágyi József, vagy ahogy mindenki 
ismeri, "Söpi". Az. hogy a vezetőséggel ö hogyan értett 
szót illetve, hogy milyen problémák, súrlódások voltak, 
engem nem érintett. Láttam és valamennyire figyelemmel 
is kísértem a történéseket, azonban a felmerülő gondok 
általánosak voltak, semmiben nem kötődtek az elnök 
személyéhez. Mióta "Söpi" lemondott, a maradék vezető
ségben újra felmerült a nevem, mint elnök, ennek válla
lását viszont feltételhez kötöttem.
- Tudható, mi ez a feltétel ?
- Természetesen. Annyit szerettem volna elérni, hogy az 
önkormányzattól kapjak egv felkérést, vagv ha úgy tetszik 
megbízást, ami egy újabb kitétel lett volna a munkaköri 
leírásomban. Mint ahogyan ezt más területen is alkal
mazzák a pluszmunkákért, ti sztélét díj formájában. Megte
hettem volna, hogy odaállítok a sport klub vezetősége elé, 
és azt mondom, hogy állapítsanak meg nekem az elnökségi 
tevékenységért egy díjat, ez azonban erkölcstelen lett vo- 
na a részemről az amúgy is anyagi gondokkal küszködő 
egyesülettel szemben. Nekem pedig ez már nem fér bele a 
társadalmi munkába.
- A jelenlegi sportköri tevékenység - és itt most sú
lyozottan említeném a labdarúgást - úgy érzem, hogy 
leszálló ágba került Anyagi, vagy személyi okai lehet* 
nek ennek ?
- Mindkettőt megtaláljuk. Egyrészt anyagi természetű, hi
szen ugyanezekkel a gondokkal küszködik az egész ország 
sportélete. Hasonlíthatnám egy szenvedélybeteghez, aki ha 
nem kapja meg a szenvedélye tárgyát, elvonási tünetek 
jelennek meg rajta. Az úgynevezett profi sport területén 
jelentkeznek súlyozottan ezek a problémák A túrái sportot 
is valamilyen szinten ide számítom, hisz rég elmúlt már az 
az idő, amikor a sportolók áldoztak azért, hogy sportol
hassanak. Ma már szinte elképzelhetetlen, hogy valaki 
saját maga vegye meg a szerelését - esetleg a legszük
ségesebbet - vagy az utazásait maga fedezze. A községi 
támogatás - ez írott tény - tényleg csak a legszükségesebb 
kiadásokra elegendő. A kömyékünben található igazán jó 
képességű játékosok pedig csak pénzért hajlandóak ját
szani, sőt van köztük olyan is, aki főállású sportoló. Erre a 
lehetőségre Túrának nincs pénze. Annak idején, amikor 
felemelkedőben volt a futball, nagyon sokban hozzájárult 
az a tény, hogy olyan emberek vették körül - gondolok itt a 
Rózsavölgyiékre, a Róla Kft-re, a Lipcsei Zoliékra, a 

Lajtos Pista bácsiékra Lajtos Jánosra vagy "Söpire ” - akik 
szívügyüknek tekintették ezt és pénzt fektettek bele, hozták 
a játékosokat. Természetesen nem hagyhatom ki a fel
sorolásból Tóth Máté Imrét, aki szinte megszállottként 
vitte a hátán a sport ügyét, ezeken kívül még nagyon sokan 
vannak, akik sokat tettek a sportért, és elnézést kérek tőlük, 
hogy nem tudom mindanyiuk nevét megemlíteni. Hogy az
óta mi történt, arra már nem nagyon van rálátásom. Az 
sajnos tény, hogy a jelenlegi utánpótlásunk a megyei első 
osztályra alkalmatlan. Ha négy-öt nem túrái játékost 
hozunk a csapathoz, akkor az a községi támogatást teljes 
egészében fölemészti.
- Mennyire szívügye a taraiaknak a sport ?
- Akik Túrán sportolnak, azok mind-mind szívvel lélekkel 
csinálják, gondolok itt az idősebb korosztályra: Nagy 
Csabiék, Tóth Pistáék, vagy Nagv Gabi ék, de ugyanígy 
beszélhetnék a fiatalokról, csak az ö nevüket nem tudom 
még. A szurkolókról már nem minden esetben mondható ez 
el. Sok esetben adott reklamálásra okot a pályabelépő 
összege. Egyszer sem láttam azonban olyan kezdeménye
zést, hogy gyűjtöttek volna mondjuk belépőnként ötven 
forinttal többet azért, hogy jutalomként felajánlják, mond
juk arra az esetre, ha győz a csapat. Ezzel együtt azért 
nem szabad kihagyni azt sem a felsorolásból, hogy egy-egy 
hazai mérkőzésen két-háromszázan, de nem ritkán ötszá
zan is megfordulnak a sportpályán.
- Milyen jövőt lát a tarai sportéletben ?
- Mindenképpen ki kell szolgálni a közönséget, hiszen ha 
nem teszünk a kedvükre, nem fognak biztatni, támogatni. 
Néhány száz ember azért kijár Túrán is sportolni, az öreg
fiúktól kezdve a serdülőkig. Joggal várják el az emberektől 
hogy megbecsüljék azt a kis jót is, amit ők visznek véghez, 
valamint az igények teljesítésében azért számításba vegyék 
őket. Találunk még a sport területén néhány „társadalmi 
munkást ", de igen sokat panaszkodnak, ha ez így folyta
tódik, nem fogják tovább csinálni, inkább bedobják a tö
rülközőt. Akkor aztán ki veszt át a stafétabotot? A bajokat 
nem feltétlenül orvosolni kell, miután megtörténtek, hanem 
legjobb még csírájában elfolytam vagy a kialakulását 
megelőzni bölcs előrelátással.

Én úgy érzem, van mit tennünk a hazai sport
életért. Legfőképpen azért, mert szeretnénk, hogy az 
utánunk következő nemzedék ne úgy emlékezzen majd 
ránk, mint akik alatt meghalt a helyi sport, hanem úgy, 
hogy ők voltak azok, akk áldozataikkal fenntartották 
és elindították a felfelé vezető úton.

Itt szeretném még megjegyezni, hogy a község sport
archívumából előkerült fényképek mindenki számára 
megtekinthetőek lesznek a sport klub épületében - 
amikor a karbantartással elkészülnek - ami 1939-től 
kezdődően öleli fel a község sportban jeles nagyjait és 
történetét. Ezúton is szeretnénk kérni minden sport
szerető embert, akinek van a tulajdonában ilyen doku
mentum, az jelezze, hogy méltó helyére kerülhessen 
mindenki, aki sokat tett a helyi sportéletért
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Negyedszázad a dobogó legfelső fokán 

LEÁNYTORNÁSZAINK ISMÉT ORSZÁGOS VERSENYRE KÉSZÜLNEK

Az „aranycsapat" 1999-ben: Demefrovics Krisztina (edző), 
Káin a Natália, hisz kai Zsuzsanna, Bíró Krisztina, Tóth 

Gabriella, Galambos Éva, Jónás Zsuzsanna, Minor Zsolt (edző)

Amikor az elmúlt tanév vége felé tudomásunkra jutott, 
hogy Varjú Mihály né testnevelő tanár, a túrái leány tor
nacsapat vezetője nyugalomba vonul, nagy on elszomorod
tunk. Vajon mi lesz ezután a csapattal, amely negyedszá
zadon át községünk egyik legnagyobb büszkesége volt? 
Talán le kell mondanunk azokról a nagyszerű eredmé
nyekről. amelyek annyi időn át okoztak örömet nekünk. 
Amikor az izgalmas helyi versenyek után elindultak a me
gyei megmérettetésre, már szinte biztosak voltunk az 
újabb első helyezésben, de azt is tudtuk, hogy a területi és 
az országos versenyeken is dobogóra vagy dobogóközeibe 
jutnak majd. Azzal is tisztában voltunk, hogy a leányok 
nem hagyják abba a munkát és abban is. hogy az a lelkes, 
egykori tornászokból álló segítőgárda továbbra is megad 
minden segítséget a csapatnak. Aztán hamarosan tudomá
sunkra jutott az is, hogy Erdélyből kapunk egy új test
nevelő tanárt, aki elkötelezettje a tomasportnak.
- Valóban erdélyi származású vagyok - vallotta magáról 
Minor Zsolt - Marosvásárhelyen születtem. Itt töltöttem 
e/ gyermekkoromat, majd az általános iskolai tanulmá
nyaimat sportiskolában végeztem el. 1994-t öl Magyar or
szágon tanulok a szegedi főiskola testnevelés-rekreáció 
szakán. Sokat hallott elődje. Ilonka néni munkájáról, és 
minden igyekezetével azon fáradozik, hogy méltó utódja 
legyen. Ez az egyenes és bátor nyilatkozat, na és az új 
testnevelő tanár kezdeti munkája egyre jobban megnyug
tatott mindannyiunkat. ... És hogy nem csalódtunk, mi 
sem bizonyítja jobban, mint az újabb I. helyezés a megyei, 
majd a területi versenyen. De hogyan is kezdődött annak 
idején a 60-as évek elején a csapat sikersorozata. 1962-ben 
egy bájos, törékeny, ifjú pedagógus leány vállalt tanári 
beosztást iskolánkban gimnáziumi tanulmányait követően. 
A középiskolás évek alatt Aszódon Nyíry tanár úr torna
csapatának volt egyik legeredményesebb tagja. Túrán 
azonnal hozzálátott a tomacsapat megszervezéséhez. Köz
ségünkben már volt hagy ománya ennek a sportágnak is, az 
atlétika és a labdajátékok mellett. Várkonyi József tanár 
úr vezetésével az 50-es években kiemelkedő eredményeket 
ének el mind a leány-, mind pedig a fiútomászok. Ilonka 
néni ezekre a hagyományokra támaszkodva szervezte meg 

csapatait. 1970-ben egy új testnevelő tanár került az 
iskolába. Lendvai Márton. Szívesen csatlakozott Varjuné 
elképzeléseihez, pedig rendkívül nehéz körülmények kö
zött kezdték el az edzést. Mindez az egykori kastély-is
kolában történt, ahol a körülmények túlságosn mostohák 
voltak. A szekrényugrást például csak úgy' lehetett gyako
rolni a nevetségesen kis tornateremben, hogy a diákok 
csak az iskola előcsarnokából tudtak nekifutni. Később 
rájöttek, hogy csak az egyik nem felkészítésével tudnak 
foglalkozni. A leányok mellett döntöttek. Érdemes oda
figyelni az akkori tomászlányok visszaemlékezéseire. 
Dolányi Katalin, aki most orvosként dolgozik Budapes
ten, a MÁV kórházban. még sohasem számolta meg. hány 
érmet szerzett, mert nem a saját, hanem a csapat eredmé
nye érdekelte. A sikerek esetén közös volt az az öröm, de a 
sírás is, ha valami nem sikerült. Seres Csilla, Demetro
vics Krisztina (edzőként) és a Varjú ikrek ma is segítik 
az utódok munkáját, hiszen rendszeres résztvevői az 
edzéseknek. Mind a négyen már óvodás korukban kezdték 
cl a tornát. Talán ez buzdította Seres Csillát arra, hogy 
rendszeresen óvodástomát szervezzen 20 gyermek részére. 
Hámori Csilla, szintén eredményes „veterán’1 legszíveseb
ben arra emlékszik vissza, hogy' a versenyek alkalmával 
sikerüli végigutaznia szinte az egész országot. Dolányi 
Istvánná, még Csendes Erikaként is hűséges tagja volt a 
csapatnak, majd később leánya, Dolányi Edit folytatta az 
éremgyűjtést. Nem feledkezhetünk meg a testvérpárokról 
sem, akik egymástól örökölték a kitartást, a versenyszel le
met. Ilyenek a Bíró és a Galambos testvérek. Persze a 
neveket meg oldalakon keresztül lehetne sorolni. Elisme
rést érdemel az a sok munka is. amit a hét szinte minden 
délutánján végeznek tornászaink az edzéseken. Bizony ez 
sok lemondással jár részükről. Mindezek ellenére a tanulás 
területén a tomászleányok valamennyien az élvonalban 
haladnak. A mai nagy csapat tagjai közül a legrégebben és 
legeredményesebben Jónás Zsuzsi és Tóth Gabi verse
nyez. Annak ellenére, hogy a következő tanévtől mindket
ten középiskolában folytatják tanulmányaikat úgy döntöt
tek. a tornáról nem fognak lemondani.
Mindezek után a krónikaíró mi mással is zárhatná sorait, 
mint azzal, hogy nagyon eredményes szereplést kíván a 
csapatnak az országos versenyen való szereplésükhöz.

Takács Pál
Tóth Gabi felejthetetlen

mozdulata; Jónás Zsuzsi a gerendán
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SPORT SPORT
TESTÉ P í T É S 10.

Star Profil: Az Osztrák Tölgy: 
ARNOLD 

SCHWARZENEGGER

1965: Ifjúsági Bajnok, Stuttgart 
1966: Európa Bajnok, NSZK 
1966: Nemzetközi erőemelöb., NSZK 
1967: NABBA amatőr világb., London 
1968: NABBA profi viiágb., London 
1968: Mémet erőemelő bajnok 
1968: IFBB Mr. International, Mexikó 
1969: IFBB amatőr viiágb., New York 
1969: NABBA profi viiágb., London 
1970: NABBA profi viiágb., London 
1970: IFBB Mr. Olympia, New York 
1971: IFBB Mr. Olympia, Párizs 
1972: IFBB Mr. Olympia, Essen 
1973: IFBB Mr. Olympia, New York 
1974: IFBB Mr. Olympia, New York 
1975: IFBB Mr. Olympia, Pretoria 
1980: IFBBBMr. Olympia, Sydney

MENNYIRE NYÚJTSUNK?
Mint a legtöbb dolognak az életben, a nyújtásnak is van 
kritikus pontja. Meg akkor is. amikor a rugalmasság foko
zására súlyzós edzési gyakorlatokat végzünk, nem mindig 
jobb a több. A régi mondás, mely szerint ..Ha nincs fájda

lom. nincs növekedés", alkalmazható az izomserkentésre 
is, a nyújtásra azonban nem. A túlnyújtás sérülést okozhat, 
amikor a nyújtani szándékozott izmok feszítése kis sza
kadásokat eredményez, amelyek sebhelyeket képeznek a 
szövetben. Ezek a sebhelyek nem rendelkeznek rugalmas 
tulajdonságokkal és a sűrűn elhelyezkedő sebhelyek meg
szakíthatják a véráramlást és az idegbemenetet. sérülésre 
még fokozottabban hajlamossá téve azt a testrészt. Ha a 
nyújtás-gátlás reflex működésbe lép. akkor a nyújtással túl 
messzire mentünk - kis időre abba kell hagyni.

A HÓNAP GYAKORLATA: 
NYOMÁS FÉKPADON

Ez a gyakorlat hosszú időn át olyan mérce volt, amellyel a 
legtöbb testépítő az erőt mérte. Emlékszem, hogy már 
középiskolás koromban is kérdezgették az osztálytársaim: 
..Mennyit nyomsz fékpadon?" Kevesen törődnek azzal. 
hogyf mennyit emelünk olyan mozgással, mint pl. az 
oldalsó emelés döntött törzzsel. A legtöbb testépítő a 
következő eljárással ér el igen kiváló eredményeket:
1. ) A lábfej a talajon pihen, míg az iilep, a hát felső

része és a váll - a hát enyhe ívelésével - szilárdan a 
fékpadra támaszkodik.

2. ) Az emelés kezdetekor a kar szorosan a test mellett
van.

3. ) A rúd felfelé nyomásakor erőteljes kilégzésre, a
súly leeresztésének mozzanatánál pedig a belég- 
zésre kell gondot fordítani.

Szénást Hátas István

Bizonyára már Önnek is többször jelentett problémát pénzügyeinek intézése közben, hogy a magyar pénzpiac sok-sok intézménye közöl melyiket válassza.
A mai pénzpiaci helyzetben szakemberek segítsége nélkül szinte lehetetlen eldönteni, hogy megtakarításaink melyik nyugdjpénztárnál, banknál, biztosítónál 
vannak a legjobb helyen. Az állam áltol felkínált támogatásokot és adókedvezményeket hogyan tudjuk maximálison kihasználni? Hogyan tudhatjuk leginkább 
biztonságban nyugdíjas korunkat, gyermekeink jövőjét, vagyonúnkat, megtakarításainkat, vállalkozásunkat?
Igen nehéz e kérdések megválaszolása, a helyes döntések meghozatala.
Ugyanis a magyar pénzpiacon már több mint 42 bőnk, 14 biztosító, számos nyugdíjpénztár, 4 lakástakarék kínálja termékeit.
Mi az, amiben cégűnk Önöknek segíteni tud? Alternatívákat ajánlani, hogy melyik cég, melyik szolgáltatásával érhetik el legkönnyebben céljaikat.
Ezt a problémát ismerte tel néhány német pénzügyi szakember, és 1970-ben Kölnben megalapította az OVB (Objektív Vagyoni Tanácsadás) pénzügyi tanácsadó 
céget. Azóta Európa legnagyobb pénzpiacközvetítő vállalatává nőtte ki magát. Magyarországon 1993 óta van jelen.
Munkamódszerünk lényege, hogy ügyfeleinknél először egy pénzügyi elemzést végzünk, melynek során felméquk az Önök kívánságát, célját, lehetőségeit, 
átnézzük és elemezzük a már meglévő pénzügyi termékeit. Ezek alapján cégünk vezető szakemberei a magyar pénzpiacot nagyító alá vonva, személyre szabott 
megoldást keresnek Önnek, kívánságait, céljait, lehetőségeit szem előtt tartva segítenek kiválasztani, hogy melyik pénzintézet melyik szolgáltatása a 
legmegfelelőbb az Ön, illetve cége számára.
Ügyfeleink a személyre szabott megoldáson kívül az élethosszig tartó szervizszolgáltatásunkat is igénybe vehetik, hiszen a pénzpiac mozgásban van, állandóan 
változik, újabb és újabb cégek és termékek jelennek meg. Ezek figyelemmel kísérése, megbízhatóságuknak, illetve jövőbeni esélyeiknek vizsgálása egy nem 
pénzügyekkel foglalkozó ember számára teljesen kilátástalan.
Szolgáltatásaink ügyfeleink részére ingyenesek, hiszen munkatársaink nem Önöktől, ügyfelektől, hanem a partnercégektől kapják a fizetésüket.
Amennyiben cégünk tevékenysége és munkamódszere elnyerte az Ön tetszését, és szívesen lenne ügyfelünk vagy munkatársunk, a következő telefonszómon 
elérheti kollégánkat, vagy személyesen felkeresheti tanácsadónkat, Tusor Jánosnét. Napközben: (28) 436-535; este: (28) 466-448.

TUSOKJÁNOSNÉ
OVB megbízott

22 □ 1999 MÁRCIUS TURM H4RLIXP



Fejtse meg a rejtvényt! A dicsőséges tavaszi hadjárat 
csatáinak helyszínei állítlialók össze a jobb sarokban lévő 
kövér számok által jelzett belük segítségével. A megfejtés 
mellé írja oda a dátumokat is!
Beküldendők: A vízszintes 1. sorban megfejthető Petőfi 
versidézet (1848. december 8.); a vers címe és a betűk
ből összeállítható csatahelyek a dátumokkal.
A jó megfejtést küldők között nyereményeket sorso
lunk ki.
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A magyarországi gyakorlat szerint, rövid és hosszú 
magánhangzók között nem teszünk különbséget!

TAVASZI HADJÁRAT
VÍZSZINTES 8. Nemesgáz (Rn). 9. Perzsa uralkodói 
cím. 10. Szeressétek ... Emíliát - magyar film. 11. 
Becézett női név. 12. Rendszerint töltött sütemény. 15. 
Sugár jele. 16. Megszólítás. 17. Részben beöltözik (!) 18. 
A bibliai József foglalkozása. 20. Széles karimájú 
(mexikói ill. spanyol) kalap. 22. Bagdad lakója. 23. 
Fordítva: község megyénkben Vecsés mellett.

FÜGGŐLEGES 1. Az egyenlítő két oldalán 
elhelyezkedő forró, csapadékos terület. 2. Kitöröl. 3. M- 
mel az elején: tehetős. 4. Szaracén v. bortermő vidék a 
Dunántúlon. 5. Budapesti Nemzetközi Vásár (röv.) 6. 
Fordítva: egyik tanóra "becézve”. 7. ...ntella - hat- 
nyolcados ütemű olasz tánc v. 13. Harmadik hatványra, 
azaz ... emel. 14. Eblak. 17. Mohamedán fejedelmi cím. 
18. Részben ráér (!) 19. Króm vgyj. 21. Páratlanul rálépő 
(!) 22. Némán súg (!) 24. Az egyik biztosító. 25. Középen 
nyom (!) 27. Egye (!)

A TAVASZI HADJÁRAT CSATAHELYEI:

1. 2, 3, 4, 2. 5 ❖
3, 2.6. 7, 8. 9. 7. 11. 10. 12, 13. ❖
7, 10.2, 10, 19. 13, 14 ❖
4. 2. 11 ❖
5,2. 14. 15, 10. 2. 16. 16. 8 ❖
12. 8. 17. 2. 18. 8. 17

A megfejtéseket április 10-ig kérjük a szerkesztőség 
címére (Túra, Bartók Béla Műv. Ház) beküldeni ill. 
beadni!

KÖNYVELŐ IRODA
^^^^19^ag^asúMj^^releíon^(^8^40^)0^Jgvezelő^)^0^1^fr^^^^

Örömmel értesítem Önt, hogy 1999. március 1 cn Bag, Vasút út 1. sz. alatt KÖNYVELŐ IRODA nyílt. 
A háttérben a áll, amely 6 éve működik. BÉR, TB, ADÓ és KÖNYVELÉS területén

szakképzett, munkatársaink biztosítják a naprakész ügymenetet. Több mint 50 referenciával rendelkezünk 
Szolgáltatásaink:

TELJESKÖRŰ könyvelés, BÉRSZÁM FEJTÉSSEL kapcsolatos ügyintézés, ÉVVÉGI bevallások elkészítése, Adó-tanácsadás, 
Adóhatóság előtti képviselet. Könyvelés VISSZAMENŐLEG IS, felülvizsgálat, ellenőrzés, ügyvitellel kapcsolatos tanácsadás. 

CÉGALAPÍTÁS
(új cég megalapítása, társasági szerződés módosítása, stb.)

UtNI)KívC«-| aJÁNLAIFelelősségbiztosítással rendelkezünk

Az első két hónapban a havi díjból 5© % árengedményt biztosítunk.

HÍVJON MOST: 06-309-313-667
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r TÁJÉKOZTATÓ
ANYAKÖNYVI ADATOK:

Születés:
Bú Anna
Csámpai Attila 
Fekete Tamara 
Keserű Krisztina 
Németh Róbert 
Szénási Andrea 
Vidák Kinga

(1999. 02. 04.)
(1999. 02. 06.)
(1998. 11.25.)
(1999. 02.04.)
(1999. 02. 08.)
(1999. 02. 03.)
(1999. 02.01.)

Házasságkötés:
Nem volt.

Halálozás:
Benke József, (56 éves) Aradi v. útja 17.
Dolányi István (48 éves) Zsámboki út 15.

Király Gábor (86 éves) Iskola út 26.
Kuti Mihály né, (72 éves) Vasút út 8.

sz.: Seres Julianna
Lehotkai Lajosné, (71 év) Bartók B. u. 16.

sz.: Tolnai Mária
Lukács Mihály (89 év) Munkácsy út 17.
Nagy Istvánná, (77 éves) Bacsó B. u. 6. 

sz.: Bartus Eszter
Pásztor János (73 éves) Elnök u. 4.

Polgár Istvánná, (96 éves) Iskola út 17. 
sz.: Kurilla Mária

Sára József (52 éves) Mártírok útja 5.
Sára József (76 éves) Rákóczi F. út 121. 
Szécsényi Gábor (79 éves) Vasút út 27. 
Szilágyi László (70 éves) Hősök útja 6.

Jánosné, (86 éves) Thököly út 28.
sz.: Rácz Rozália

Tíszteít OIvasó!
SaJnáLattaL kelt közölNÜNk, hoqy a 

TÚRÁI HÍRLAP 
kÖVETkEZŐ, ÁpRÍlisi SZÁMA 

már emeLt áron kERül az 

ÁRUSÍTÓhElyEkRE.

Az újsÁq

ÚJ ÁRA 90 FT lm.
REMÉljük, hoqy ezzeL

NEM RÍASZTjuk eL AZ OLVASÁSTÓL 

Mi iqyEkszüNk Eqy színvonaLas, 

hAqyoMÁNyŐRzésÉbEN is 

MÍNŐiq MEqújuló Turaí HírIapot 

Letenní az Ön asztaIára. 

TÁMOqATÓ ÉRdEkLődÉSÉRE 

TOVÁbbRA is SZÁMÍTUNK

KÖSZÖNETTEL:

A FeLeLős kÍAdó

HADIROKKANT SZÖVETSÉG
mindéi hónap első hétfőjén 

10-14 éréig FOGADÓÓRÁT tan a tarai 
mőv. házban. 

Következe: ÁPRILIS 12.
A TÚRÁI HÍRLAP VÁSÁRLÁSI HELYEI:

Könyvtár. Posta, Piactér (Átsné), Takarékszövetkezet, Éliás Zoltán 
(Petőfi tér 7.), Sláger ABC (Zsámboki út). GSZ Pékség, Napsugár 
Elelmiszerü. (Régi vásártér 15.), Zágoni Markét (Táncsics út 45.), 

Baranyi & Fiai Kft. „Élelmiszerbolt” (Zsámboki út 35.), Galga 
ÁFÉSZ 304-sz. ABC (Rákóczi út 26.), Csilla Fotó (Kossuth u. 4.)

TÚRÁI HÍRLAP - közéleti havilap
Kiadja: Túra Nagyközség Polgármesteri Hivatala 

Felelős kiadó: Tóth István polgármester 
Szerkesztőbizottság:

Sára Gábor, Seres Tünde, Takács Pál, Tordai László
9. évfolyam 3. szám - Nytsz.: B/BHF/567/P/91. 

Levélcím: Polgármesteri Hivatal 2194. Túra, Petőfi tér 1.; 
Bartók Béla Művelődési Ház 2194. Túra, Bartók tér 3. 

Készült: 700 példányban a RO-LA Kft. nyomdaüzemében Valkón 
Felelős vezető: Rózsavölgyi Sándor
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